
اخبار

شهرستان

 اجرای طرح استفاده 
از فضای ورزشی مدارس 

در اوقات تعطیلی 
باقــری -فرماندارچنــاران از تصویــب 
اجرای پایلوت استفاده از فضای ورزشی 
مدارس در اوقــات تعطیلی مدارس خبر 
داد. حمید انصاری فرد که به مناســبت 
هفتــه تربیــت بدنــی در جمــع مدیــران 
ورزشــی و روســای هیئت های ورزشــی 
ســخن می گفت، افزود: در شرایطی که 
کشــور با مشــکلات اقتصادی ناشــی از 
تحریم های ظالمانه و نبود امکان تامین 
بودجه ساخت سالن های ورزشی مواجه 
اســت، این طــرح به صــورت پایلــوت در 
شهرســتان چناران تصویب شــده است 
که تلاش اداره ورزش و جوانان و آموزش 
و پــرورش در اجــرای این طــرح نقش به 
ســزایی در افزایــش نشــاط اجتماعی و 
پویایــی نوجوانــان و جوانــان خواهــد 
داشت. وی با اشــاره به رواج کم تحرکی 
در عامه مردم و تاثیر آن در افزایش آسیب 
هــای اجتماعی گفــت : توجه بــه ورزش 
همگانــی مــی توانــد بــا ایجــاد پویایی و 
نشــاط اجتماعی؛ علاوه بر کاهش انواع 
بیماری های قلبی و عروقــی و بالا بردن 
آســتانه تحمل افراد، نقش به ســزایی در 
تحکیــم بنیان خانــواده، کاهش آســیب 
های اجتماعی و نزاع های دسته جمعی 

داشته باشد.  

3 مطب دندان سازی متخلف 
در نیشابور پلمب شد 

شجاعی مهر/ مدیر نظارت بر درمان 
دانشکده علوم پزشکی نیشابور از پلمب 
سه مطب دندان ســازی متخلف در این 
شهرســتان خبر داد.جــلال کمالی در 
این بــاره گفت: مطب ســه دندان ســاز 
غیرمجاز، به علت نداشــتن مجوزهای 
قانونی، پس از دریافت حکم از مقامات 
قضایی و بــا همراهی پلیــس اطلاعات 
و اماکن پلمب شــد.وی بیان کرد: طی 
بازدیدهای مکرر و دقیق کارشناســان 
نظارت بر درمان، این مراکز شناســایی 

و پلمب شد.

اخبار

فرهنگی

نمایشگاه عکس و اسناد 
محلات آبکوه و سعدآباد

محــلات  اســناد  و  عکــس  نمایشــگاه 
آبکوه و ســعدآباد بــا نگاهی بــه زندگی و 
آداب و رســوم مردم آبکوه و ســعد آباد در 
فرهنگســرای بهشــت واقــع در مــدرس 
10 برگزار خواهد شد. به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی شــهرداری مشــهد، این 
نمایشــگاه بــا محوریــت کتــاب »روزی 
روزگاری آبکــوه« و بــا مشــارکت اداره 
اجتماعی و فرهنگی شــهرداری منطقه 
یک مشهد از امروز 29 مهر تا 9 آبان برپا 
شده و در ساعت 10 تا 17 هر روز میزبان 
بازدیدکنندگان است. » روزی روزگاری 
آبکوه« نــام کتابی بــه قلم علی دشــتبان 
است که نگاهی به زندگی و آداب و رسوم 

مردم آبکوه و سعد آباد دارد.

دبیر بخش گرافیک شهری سومین 
جشنواره هنرهای شهری مشهد:

گرافیک شهری بهار 99 
 می تواند مشهد
 را متفاوت کند

دبیر بخــش گرافیک شــهری خانــه بهار 
99  گفــت: بخــش گرافیــک شــهری در 
جشــنواره خانه بهار 99 بــرای اولین بار 
برگزار می شود و می تواند مشهد را در ایام 
نوروز متفاوت کند. به گــزارش دبیرخانه 
سومین جشنواره هنرهای شهری مشهد، 
»احسان مهدوی« افزود : گرافیک شهری 
نیاز یک جامعه محسوب می شود و مردم 
شــهر ، مســافران ، گردشــگران و بــرای 
مشهد زائران  به طراحی گرافیک شهری 
نیاز دارند چرا کــه از طریق آن هدایت می 
شــوند و باعث می شــود شــهر را با هویت 
خــاص خــودش بشناســند.مهدوی در 
خصوص جشــنواره گرافیک شهری بهار 
99 ، گفــت: این جشــنواره شــامل چهار 
بخش »سواد«، »نشان«، »نگار« و »نوشت« 
است و هنرمندان می توانند برای دریافت 
فراخــوان و اطلاعــات بیشــتر بــه آدرس 
www.khanebahar.ir مراجعه کنند.

 با پذیرش استعفای دکتر دارابی 
توسط وزیر بهداشت

 دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی استان 
اعلام کرد

 بحرینی سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد شد

 45 درصد معین های اقتصادی 
در گام تعریف و عملیاتی کردن پروژه ها  

4

 صنعتگران 
 تربت حیدریه 

 درگیر و دار 
70 خان تولید 

100 کیلومترمربع 
از دشت مشهد، در 

محدوده فرونشست

 نبرد 
شهرخودرو  در اصفهان

کمبود ظرفیت اسکان 
برای 15هزار زائر پیاده 

در مشهد 

 کاهش محسوس 
 دمای هوای استان

 از امروز

لزوم برنامه ریزی برای  
آشتی مردم با شهرداری

لغو روادید برای زائران 
عراقی از 2 آبان تا 6 دی

کارنامه نمایندگان 
مشهد و استان از نگاه 

جبهه پایداری و شورای 
هماهنگی اصلاح طلبان

 صفحه3

 صفحه6

 صفحه5

 صفحه4

 صفحه4

 صفحه3

 صفحه3
 مدیرکل زمین شناسی 

 و اکتشافات معدنی 
شمال شرق کشور خبر داد:

 در چارچوب هفته هفتم 
لیگ برتر 

عضو شورای شهر مشهد 
تاکید کرد:

 معاون سیاسی استاندار 
خبر داد
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 پاسخ به 3 گلایه  والدین 
 و دانش آموزان درباره 

کتاب های درسی

عزم »رزم حسینی« برای احیای بودجه کشف رود
 صفحه 4

استاندار در نامه ای به »نوبخت« بودجه 160 میلیاردی کشف رود   ر ا  پیگیری می کند

بازگشت کاروان 
 خدام الحسین)ع( 
به مشهدالرضا)ع( 

برنامه های شهرداری مشهد برای 
میزبانی از زائران دهه آخر صفر 

تشریح شد

# همه -خادم -الرضاییم 

 صفحه2  صفحه5

نبود کتاب 
توزیع کتاب 
قاچاق کتاب!
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8صفحه/  شماره 4255  / قیمت: 600 تومان

هفتاد خان تولید

مدیر آموزش و پرورش تربت جام : 

تلاش معلمان تربیت دانش آموزان در تراز مکتب حسین)ع( است 
حقدادی /مدیر آموزش و پرورش گفت : سال 
تحصیلی با مهر حســینی شروع شــد و با توجه 
به تقارن با ایام محرم وهفتــه دفاع مقدس باید 
تلاش کنیم در کنار شور حسینی، شعور و درک 
حسینی داشته باشــیم و دانش آموزانی در تراز 

مکتب امام حسین)ع( تربیت کنیم.
علیرضا اسلامی نژاد باگرامی داشت یاد شهدا 
تصریح کرد:امیدواریم بتوانیم رهروانی شایسته 
و پیرو راه شــهدا پرورش دهیم.وی با اشــاره به 
بیانیــه گام دوم انقلاب خاطرنشــان کرد:باید 
تلاش کنیم باورمندی به جوانان داشته باشیم 
و اعتماد به نفس جوانان دانــش آموز را تقویت 
کنیم.وی با اشــاره به کمبود 1۸هــزار و770 
ساعت کمبود معلم که حدود 770 نفر می شود 
یادآورشد: از اول مهر ســازمان دهی نیروها به 
سختی شروع و به خوبی مدیریت شد به طوری 

کــه الان هیــچ کلاس درســی بــدون معلــم در 
شهرســتان نداریم و این مهم اتفاق نیفتاد مگر 
با همت و همراهی فرهنگیان عزیز شهرستان 
که با درک شرایط حســاس، همکاری کردند.
مدیر آموزش و پرورش با اشــاره به به کارگیری 
یادگاران شــهدا در مدیریت آمــوزش و پرورش 
تاکید کرد:  همه ما مدیون شــهدا هستیم و در 
همین زمینه کارهایی انجام شــد.وی با اشاره 
به شــعار ســال آموزش و پرورش" امیدآفرینی، 
مشــارکت پذیــری و مهــارت آمــوزی " و تاکید 
بر مشــارکت همه دســتگاه ها در امر آموزش و 
پرورش بیان کرد: بایــد تربیت و تعلیم گفتمان 
غالب اجتماع شــود. وی در خصــوص مهارت 
آموزی با اشاره به ســال رونق تولید اظهار کرد: 
امسال تمرکز بر آموزش مهارت های مختلف به 

دانش آموزان است .

اختتامیه سیزدهمین سوگواره تعزیه خوانی در خلیل آباد برگزار شد  

 نوری/ رئیــس اداره ارشــاد خلیل آبــاد گفت: 
اختتامیه ســیزدهمین ســوگواره تعزیه خوانی 
در خلیل آباد تحت عنوان حماســه سازان کربلا 
برگزار شد.  افتخاری گفت: مراسم تعزیه خوانی 
از 23 تــا 27 مهــر در حاشــیه میــدان مرکــزی 
خلیــل آباد برگزار شــد کــه امروز هــم اختتامیه 
این ســوگواره با حضــور امام جمعه شهرســتان 
برگزار شــد. وی با بیان این که گــروه های تعزیه 
خوانی از کاشمر، ریوش و خلیل آباد و روستاهای 
شهرستان حضور داشتند و پنج  تعزیه اجرا شد، 
افزود: با توجه بــه این که شهرســتان خلیل آباد 

یک شهر مذهبی است و مردم علاقه بسیاری به 
نمایش های تعزیه خوانی دارند استقبال خوبی از 
این مراسم شد. وی گفت: در همین زمینه 100 
نفر از دســت اندرکاران گروه های تعزیه خوانی 
در اختتامیه سیزدهمین سوگواره تعزیه خوانی 
تجلیــل شــدند. افتخــاری از همــکاری نکردن 
مســئولان شهرســتان برای برگزاری اختتامیه 
خبر داد و گفت: جلســه هماهنگی در خصوص 
این ســوگواره برگزار شده بود که مسئولان قول 
هایی را که داده بودند عملی نکردند و کانون تعزیه 

شهرستان به تنهایی این برنامه را اجرا کردند.

راه یابی »افسانه ماردوش« به جشنواره تئاتر کودک و نوجوان 
نمایش  »افســانه مــاردوش« از تولیدات کانون خراســان  
رضوی به بیست و ششــمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
کــودک و نوجــوان همــدان راه یافــت. به گــزارش روابط 
عمومی اداره کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
خراسان  رضوی، »افسانه ماردوش« به نویسندگی منوچهر 
اکبرلو، کارگردانی محمد جهانپا و ســرمایه گذاری نیکو 
تفــردی، تولید کانــون پرورش فکــری کــودک و نوجوان 
خراســان رضوی به عنوان تنها نماینده اســتان در بخش 
مســابقه صحنــه ای بیســت وششــمین جشــنواره تئاتــر 
بین المللــی کــودک و نوجــوان همــدان حضــور خواهد 
یافــت. هیئــت انتخــاب بخش هــای کــودک و نوجــوان 
متشکل از یدا... آقاعباسی، جهانشیر یاراحمدی، جواد 
کبودرآهنگی، حســن دولت آبادی و کریم اکبری مبارکه 
از کارگردانان، بازیگران، نویسندگان و پژوهشگران تئاتر 

کشور با بررســی آثار علاوه بر نمایش »افســانه ماردوش« 
شــش اثر دیگر را نیز برای حضــور در این رویــداد معرفی 
کردند. بیست و ششمین جشنواره بین المللی تئاتر کودک 
و نوجوان به دبیری مجید قناد با شعار »کودک، طبیعت، 

تئاتر« آبان  امسال در همدان برگزار می شود.

نخستین سمپوزیوم مجسمه سازی مفاخر و شهدا  در  مشهد
سرپرست سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری مشهد 
از برگزاری نخســتین ســمپوزیوم مجسمه سازی مفاخر 
و شــهدای مشــهد خبرداد. به گــزارش روابــط عمومی 
سازمان اجتماعی و فرهنگی، »محمدمحسن مصحفی« 
گفت: شهرداری مشهد با توجه به ماموریت های خود در 
زمینه بهبود سیما و منظر شهری و با هدف تجلیل از مقام 
والای شهدا و مفاخر فرهنگی، علمی شهر، در نظر دارد از 
ظرفیت هنرمندان مجسمه سازی کشور بیش از پیش بهره 
ببرد. به همین منظور با مشارکت هنرمندان مجسمه ساز، 
نخستین سمپوزیوم مجسمه سازی مفاخر مشهد از تاریخ 
دوم تا هشــتم آذر امســال برگزار خواهد شــد. مصحفی 
افزود: این سمپوزیوم با هدف معرفی مفاخر و چهره های 
شاخص مشهد، با اســتفاده از آرایه های هنری، توسعه 
فعالیت های هنر شهری و فراهم آوردن شرایط آفرینش 

اثر هنری توسط هنرمندان برگزار می شود. وی تصریح 
کرد: داوطلبان شرکت در سمپوزیوم باید دارای سابقه 
موثر، تجربه طراحی و ســاخت ســردیس باشند و ستاد 
اجرایی ســمپوزیوم انتخاب هنرمندان براساس رزومه 
و ســوابق هنری مرتبط را بر عهده دارد. علاقه مندان تا 
دهم آبان  9۸ فرصــت دارند در این ســمپوزیوم ثبت نام 
کنند و نتایج در بیســتم همیــن ماه اعلام خواهد شــد. 
سمپوزیوم مجسمه سازی مفاخر و شهدا از دوم تا هشتم 
آذر امســال برگزار می شــود. متــن فراخوان در  ســایت
art.mashhad.ir قابــل دسترســی اســت، همچنین 
متقاضیان می توانند از طریق تلفن ۸413900  0513 
داخلی 106 یا مراجعه به خانه هنرمندان مشهد، واقع 
در انتهای خیابان شهید بهشتی، بوستان کوهسنگی، 

کسب اطلاع کنند.

صفحه آرایی
واحد صفحه آرایی روزنامه خراسان سفارش می پذیرد
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برای اطلاع مسئولان
مخاطبان گرامی، ستون»برای اطلاع مسئولان « صدای شما را به صورت مستقیم به اطلاع مسئولان استان 

می رساند.

شهرداری

 چرا شهرداری با چسباندنِ برچسب های 

لوله بازکنی و تخلیه چاه و تعمیرات و... روی 
دیوارها و در منازل برخورد نمی کند که چهره 

شهر را زشت کرده؟

  بــه طــرح شــهرداری دربــاره سیســتم 
مدیریت یکپارچه پســماند انتقاد دارم که چرا 
زباله خشــک را بــه قیمــت مفت از مــردم می 

خرند؟

  لطفا یک نفر در شهرداری پاسخ دهد؛ بر 
چه اساس در تمام شهر مشــهد و همه خیابان 

ها، شب نما و سرعتگیر نصب شده است؟

  قابل توجه شهرداری! تعداد زیادی کوچه 
و خیابان شهر مثل هفت تیر ۱۹، هاشمیه ۷۵ 
، رضا ۷ به دلایل مختلف، کنده کاری شــده و 
رفت و آمد خودروها و عابران را سخت کرده؛ 
لطفا دســتور فرماییــد هرچه زودتر آســفالت 

کنند.

 طلاب، میدان امت، نبــوت۳۸ واقعا نیاز 

به یک پل هوایــی دارد. همه دانــش آموزان و 
حتی والدین، به دلیل خطرناک بودن رفت و 
آمد، به سختی از خیابان رد می شوند. با ۱۳۷ 
تمــاس گرفتیــم، گفتنــد چــون نزدیــک بازار 
فردوسی پل هست، دیگر این جا نمی شود پل 
زد. در ایــن صورت  مــا باید یک کورس ســوار 
تاکسی بشویم، برویم آن جا از پل هوایی بدون 
آسانسور و پله برقی، با دیسک کمر ردبشویم، 
بعد دوباره ماشین بنشینیم و بیاییم جلوی در 

مدرسه! واقعا ایده بکر و خوبی است.

 برای دفع موش های فاضلابی بولوار صبا 
و بولوار فرودگاه و خیابان امام رضا)ع( هرچه 
ســریع تر کاری بکنید تا این موجودات موذی 
که تا الان هم تعدادشــان خیلی در شــهر زیاد 

شده، بیش از این زاد ولد نکنند.

  تقاضــا داریم جوی های تــورج ۲۱تا۳۳ 
پوشــانده شــود، به ویژه انتهای تــورج که یک 
 دبســتان قــرار دارد و بعضــا بچه هــا درون آن 

می افتند و خیلی خطرناک است.

شهرستان ها

 در حــوزه پایاب ســد تبــارک قوچــان، در 

داخــل باغات و مــزارع، انــواع و اقســام ویلا و 
ساختمان ســاخته شده. چند ســالی است با 
مجوز دهیارها یا بدون مجوز، به شکل عجیبی 
ساخت و ساز در داخل باغات شهرستان های 
استان رشد کرده. لطفا این معضل را به گوش 

مسئولان برسانید.

  آقای مختاری، مســئول مدیریت حمل و 
نقل بار و کالای درون شهری شهرداری اعلام 
کردنــد تــردد خودروهــای ســنگین و نیمــه 
سنگین، فقط از ساعت ۲۳ تا 6 صبح در شهر 
مجاز است. لطف کنید صحت و میزان عمل به 
این قانــون را رصــد میدانی کنیــد. در همین 
بولوار وحدت و امت در وسط شهر، مانند یک 
 بزرگــراه در طــول روز کامیون و تریلــی تردد 

می کند. این چه وضعی است؟

پلیس

 خیابــان عامل حــر عاملــی ۳۲ جولانگاه 

معتادان شــده و وجود این افراد در این محله، 
متاســفانه چهره زشــتی بــرای ایــن منطقه به 
وجــود آورده. چرا هیــچ کس به ایــن موضوع 

رسیدگی نمی کند؟

 چرا پلیس و کلانتری های شهر برای رفع 

مزاحمــت کبوتربــازان محلــه هــا کــه موجب 
آزارواذیت همسایگان می شود، فکر درست و 
حسابی نمی کند؟ گاهی ما از تبعاتِ شکایت 

از لاتِ محله می ترسیم.  

متفرقه

 لطفا درخصوص هزینه های سنگین ناجا 

بــرای انجــام آزمایــش هــای پزشــکی جهــت 
معافیت پزشکی که در برخی بیمارستان های 
انجــام  مشــمولان  دربــاره   خــاص 

می شود،  گزارشی تهیه و چاپ کنید. 

چرا صفحه استعلام خلافی وسایل نقلیه 
در ســایت پلیس راهور، رایگان است ولی در 
دفاتر پیشــخوان و پلیــس+ ۱0ایــن برگه به 
 افــراد فروختــه می شــود و مبلــغ آن دریافت

 می شود؟
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گزارش  

محمد بهبودی نیا

حالا کــه یک مــاه از بازگشــایی مــدارس و شــروع 
ســال تحصیلــی می گــذرد، گلایه هــا و ســوالاتی 
از ســوی والدیـــن دانش آمــوزان، در زمینــه توزیع 
کتاب های درســی، بــا صفحــه حرف مــردم بــرای 
انعــکاس و پیگیــری مطــرح می شــود کــه بــا هم، 
مهم ترین هایش را مرور می کنیم و پاسخ می گیریم.

 دانش آموزان پایه دهم، هنوز کتاب ندارند	 

  » فرزند من در پایه دهم مشغول به تحصیل است 
اما با وجود گذشت حدود یک ماه، متاسفانه هنوز 
کتاب های درسی اش که قرار بود از سوی آموزش 
و پرورش و مدرسه به دستش برسد، تامین نشده 
و بچه ها بی کتابند. آموزش و پرورش هم با اعلام 
این که این، یک مشــکل کشــوری اســت و در پی 
حلش هستیم، از پاســخ گویی دقیق شانه خالی 
می کند. تکلیف بچه های کلاس دهمی با میزان 
زیادِ درس های دشوار در حالی که زمان شان دارد 

از دست می رود، چیست؟«

»علی ابری اول« معاون پشتیبانی آموزش و پرورش 
استان، درباره کمبود شدید کتاب پایه دهم، توضیح 
می دهد: »همان طور که شهروندِ محترم هم اشاره 
کردند، این کمبود، یک مشــکل سراســری است و 
تنها مربوط به استان ما نیست. دلیلش هم تغییراتی 
است که باید در کتاب های پایه دهم ایجــــاد و بعد 
از انجام این تغییرات، کتاب ها چاپ و به استان ها 
ارسال می شــد که به دلایلی این تغییرات و چاپ و 
توزیع مجدد، با تاخیر مواجه شد، اما این مشکل به 
زودی برطرف می شود و کتاب های درسی به دست 

دانش آموزان کلاس دهمی می رسد.«

  دلیل ناهماهنگی طرح توزیع کتاب 	 
و برخی گران فروشی ها چیست؟

  »در ســال های گذشــته، تکلیــف مــا والدیــن 
دانش آموزان برای دریافت کتاب درســی بچه ها 
روشن بود؛ سامانه ای وجود داشت که مشخصات 
دانــش آمــوز در آن ثبــت می شــد و ابتدای ســال 
تحصیلیِ بعــد، کتاب هایش را از ســوی آموزش و 
پرورش و مدرســه دریافت می کرد. ولی از وقتی 
فرزندم به مقطع متوسطه رفته، گیج شده ایم. در 
حالی که کتاب های پایه های هفتم، هشتم و نهم را 
باید از لوازم تحریری های شهر بخریم، کتاب های 
پایه دهم، یازدهم و دوازدهم را بــاز خودِ آموزش 
و پرورش در اختیار بچه ها می گذارد. ســوال این 
اســت که خب این دوگانگی چه معنی دارد و چرا 
کتاب های هر دو دوره، توسط لوازم تحریری ها یا 
فقط آموزش و پرورش تامین نمی شود؟ از طرفی 
فروش کتاب های دوره اول متوسطه، در بازار آزاد 
باعث گران فروشی هایی شده است و همه این ها، 

والدین را به دردسر می اندازد.«

»ابــری اول« در پاســخ بــه ایــن ســوالات، توضیــح 
می دهد: »آموزش و پرورش این امکان را نداشت که 
همه کتاب های همه مقاطع را، خودش به صورت 
متمرکز  توزیع کند. در سال های گذشته کتاب های 
مقطع ابتدایی، هنرستان و پیش دانشگاهی، توسط 
خود آمــوزش و پــرورش بیــن دانش آمــوزان توزیع 
می شــد و این احتمال وجود دارد که ســال آینده، 
کتاب های دوره اول متوسطه هم مثل بقیه، توسط 
خودمان به دست بچه ها برسد. در سال گذشته ۵0 
درصد کتاب های درسی توسط آموزش و پرورش و 
۵0 درصد توسط کتاب فروشی ها توزیع می شد. 
امسال کتاب فروشی ها تنها ۲۵ درصد از کتاب ها 
را توزیع کردند و در سال آینده، احتمالا ۲۵ درصد 

باقی مانده را هم آموزش و پرورش توزیع خواهد کرد. 
»اسدا... قبادی« مدیرعامل شرکت تعاونی کتاب و 
نوشت افزار مشهد هم درباره ادعای گران فروشی 
کتاب های درسی پایه هفتم، هشتم و نهم می گوید: 
»ما قطعا با افرادی که کتاب هایی به جز کتاب های 
درسی این ســه پایه را توزیع کنند یا کتاب های این 
سه پایه را، با قیمتی بیشتر از قیمت پشت جلد ارائه 
دهند، برخورد می کنیم و تاکید کرده ایم فروش این 

کتاب ها ، نباید گران تر از قیمت پشت جلد باشد.«

 خروج کتاب های درسی از مرز ایران	 
ادعا یا واقعیت؟

  »از گوشه و کنـــار شــنیدیم کتاب های درسی 
که در ایران، با قطع درختان و مقدار انبوه کاغذ و 
هزینه های دیگری مثل جوهر و سلفون و صحافی 
با یارانه دولتی که در واقع بیت المال است، چاپ 
می شــود، از مرزهای کشــور رد و با همان قیمتِ 

مناسب، به شکل غیرقانونی استفاده می شود. 
این موضوع صحت دارد؟ چرا جلوی این اسراف 

گرفته نمی شود؟«

 »علی ابری اول« معاون پشتیبانی آموزش و پرورش 
خراســان رضوی، ضمن تاییــد این موضــوع، می 
گوید: »متاســفانه همین طور اســت. بســیاری از 
کتاب های درســی ما برای فارســی زبانانی که در 
کشــورهای اطراف مثل تاجیکستان و افغانستان 
زندگی مــی کنند، بــرای علــم آموزی بــه صورت 
خودآمــوز، کاربــرد فراوانــی دارد و از آن جــا کــه 
ایــن کتاب ها به دلیــل یارانه ای که بــه آن ها تعلق 
می گیــرد، به قیمــت تمام شــده ارائه نمی شــود، 
بسیار ارزان تر است و این موضوع، به دلیل همین 
اختلاف قیمت اتفاق می افتد و خوب نیست. منتها 
جلوی این مسئله با توزیع کامل کتاب های درسی 
همه مقاطع و پایه ها، توســط آموزش و پرورش، به 

زودی گرفته خواهــد شد.

گزارش  

فرزانه غروبی

    »از یکی از فروشــگاه های آنلایــن معروف و 
معتبر، یک دســتگاه پمپ موتــور آب خریداری 
کردم که در مشخصاتش، ساخت کشور ژاپن درج 
شــده بود. ولی بعد از دریافت کالا متوجه شدم 
چینی است و محصولی با کیفیت پایین تر و قیمت 
ارزان تر از چیزی که دیدم، برایم ارسال شده. این 
در حالی اســت که قیمت کالای ســاخت ژاپن را 
پرداختم. در تماســی هم کــه با پشــتیبانی این 
شرکت داشتم، گفتند فقط همین را داریم، اگر 
نمی خواهید، کالا را برگردانید و پولتان طی 72 
ســاعت برگردانــده می شــود. خب مــن خرید 
اینترنتی کردم که گرفتار این مســائل نشوم. نه 
این که وقتم چندین برابر تلف و اعصابم خرد شود 

و آخرش هم دریغ از یک عذرخواهی.«

  »چند هفته قبل، از یکی از بازارهای اینترنتیِ 
معتبر و مجوزدار، یک گوشــی همراه خریدم اما 
شاید باورتان نشود که یک گوشی کارکرده برایم 
فرســتادند که مشــخصاتش هم بــا توضیحاتش 
کاملا مغایرت داشت. وقتی با پشتیبانی فروشگاه 
تماس گرفتــم، گفتند نبایــد همــان اول، کالا را 
تحویل می گرفتی و بقیه اش به ما مربوط نیست. 
الان مدتی اســت به خاطر خریدی که قــرار بود 
کمتر وقتم را بگیرد، گرفتار شده ام و هیچ کس هم 

پاسخ گو نیست.«
 چیــزی کــه خواندیــد، دو نمونــه از پیامــک  و 
تماس هایی بود که از سوی مخاطبان حرف مردم، 

مطرح شــده. این روزها بــا توجه به توســعه فضای 
مجــازی، بســیاری از امــور روزمره مردم در بســتر 
اینترنت انجام می شــود. از گفت وگو و نامه نگاری 
و جلســه تــا ســفارش غــذا و رزرو هتــل و البتــه 
»خریــد اینترنتــی«. منتهــا اطمینــان از صحــت و 
کیفیــت محصولــی که بــا اعتمــاد بــه تصاویرش، 
از فروشــگاه های اینترنتــی می خریــم، یکــی از 
چالش های اصلی خریدهای آنلاین است. به این 
معنی که ممکن اســت پــس از دریافــت محصول، 
متوجه شــوید اشــتباهی برای تان ارســال شده یا 
تفاوت چشــمگیر در اندازه و رنــگ و جنس مدنظر 
شــما دارد. یا این که کیفیت محصول کمتر از حد 
استاندارد و میزان هزینه ای است که پرداخته اید. 
هرچند شــاید امکان تعویض یا برگشت کالا وجود 
داشــته باشــد اما معمولا هزینه حمل و نقل دوباره 
به عهده مشتری است و انرژی و زمانی که از دست 

داده اید، قابل برگشت نیست.

مشتریان بازارهای اینترنتیِ دارای نماد 	 
اعتماد، حمایت حقوقی می شوند

»مهدی طاحونه بان« کارشــناس کسب و کارهای 
مجازیِ سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی در پاسخ به این گلایه ها، توضیح می دهد: 
»در عالــم کســب و کار، چه ســنتی و چــه مجازی، 
ممکن اســت ایراداتی وجود داشــته باشــد و مهم 
است مشتریان این کسب و کارها، برای رفع نقایص 
آن ها، اگر انتقــاد و گلایه ای دارند، شکایت شــان 
را مطرح کنند و تا رســیدن به نتیجه پیگیر باشند. 
تمام فروشــگاه هــای آنلاین و وب ســایت هایی که 
به نوعی خرید و فروش اینترنتی انجام می دهند، 

ملزم هستند از مرکز تجارت الکترونیک یک نماد 
اعتماد الکترونیک بگیرند که این نماد یک کارکرد 
مهم دارد. آن هم این که به مخاطب و مصرف کننده 
این اطمینــان را می دهد که حمایــت حقوقی می 
شود و اگر به مشکل خورد، جایی هست که موضوع 
را پیگیری کند. بازارهای اینترنتی که دارای نماد 
اعتماد الکترونیک هســتند، توســط مرکز توسعه 
الکترونیک نظارت می شوند و چنان چه شهروندی 
به واســطه خرید از آن ها، دچار مشــکلاتی از نظر 
مغایــرتِ کمیــت و کیفیــت و قیمت کالا بــا چیزی 
که دیده، شــد، از دو طریق می تواند شــکایتش را 
مطرح کند؛ یکــی  مراجعه بــه معاونت بازرســی و 
نظــارت ســازمان صمــت، دوم مراجعه بــه صفحه 
ثبت شــکایات ســامانه نماد اعتماد الکترونیکی و 
درج شکایت و در ادامه مطمئن باشد با قاطعیت به 

شکایت ها رسیدگی می شــود و اگر حق با شاکی 
باشد، به حقش خواهد رســید و چنان چه موضوع 
به ابراز نظر کارشناس نیاز داشته باشد، مسئله به 
کارشناس ارجاع داده  می شــود.« این کارشناس 
کسب و کارهای مجازی سازمان صمت می افزاید: 
»در مرحله کارشناسی، کارشــناس درباره به حق 
بودنِ گلایــه خریدار اظهارنظر مــی کند و اگر حق 
با مشــتری نباشــد، جواب قانع کننده ای دریافت 
خواهد کرد. مثلا فردی می گوید از یک فروشگاه 
مجازی معتبــر، موبایل نــو خریدم ولی احســاس 
می کنم گوشی دســت دوم برایم ارسال شده. این 
جاست که کارشناس با بررسی های تخصصی و در 
کوتاه ترین زمان، تکلیف موضوع را روشن می کند.«

ثبت 1500 شکایت از تخلفات فروشگاه های 	 
مجازی، در 6ماهه نخست امسال

در ادامــه، »رضا الفت نســب« ســخنگوی اتحادیه  
کســب  و کارهای مجازی نیز با اشــاره به این که تا 
امروز، ۱۲00 مجوز برای کسب و کارهای مجازی 
کشور صادر شده اســت، می گوید: »سال گذشته 
تعداد شکایت ها و تخلفاتی که از کسب و کارهای 
اینترنتــی توســط مــردم درســامانه نمــاد اعتماد 
الکترونیکی ثبت شده اســت،  ۱۵00 مورد بوده 
که تا امروز به ۹۵ درصد این شکایت ها رسیدگی و 
رضایت مشتری جلب شده و بقیه در دست بررسی 
است. امسال اما با توجه به نوســان بازار و افزایش 
خریدها، ثبت شــکایت در ســایت اتحادیه کسب و 
کارهای مجازی رشد چشمگیری داشته، به طوری 
که تنها در شش ماهه نخست سال، ۱۵00 شکایت 

به ثبت رسیده و در حال پیگیری است.«

پیگیری حرف مردم 

فرزانه غروبی

حذف خط60، در راستای چابک سازی خطوط اتوبوسرانی

 »خط 60 اتوبوسرانی که از پایانه معراج به سمت میدان شهدا می رفت، چند روزی 

است حذف شده. خواهش می کنم پیگیری کنید که چرا این خط را برداشته اند، در حالی 
که قشر کارگر منطقه، از این خط اتوبوس استفاده می کردند؟«

ســازمان  ســخنگوی  اتحــادی«  »عبــاس 
اتوبوســرانی مشــهد در پاســخ به ایــن گلایه 
می گویــد: »خــط 60 در راســتای بازبینــی و 
چابک سازی خطوط  اتوبوسرانی که هر دوماه 
یک بار انجام می شود و به واسطه موازی بودن 
با خطوط ۲۳ و ۲0۱ حذف شده است. منتها 
به هیچ وجه دسترسی شــهروندان به حمل و 
نقل عمومی کم نشده و ســاکنان این منطقه 
می توانند برای انجام ســفر درون شهری، از 
خطوط جایگزین مثــل ۲۳ و ۲0۱ که همان 

مسیر را تحت پوشش قرار می دهد، استفاده 
کنند. خطــوط تغییرزیادی نداشــته، شــاید 
چنــد ایســتگاه اضافه تر توقف داشــته باشــد 
ولی به ایــن صورت نیســت که شــهروندان با 
تاخیر بــه مقصد برســند. به هرحــال طبیعی 
اســت وقتی خطی حذف می شــود، تعدادی 
از مســافران آن خط اعتراض کنند ولی ما به 
گونه ای برنامه ریزی کردیم که به هیچ عنوان 
دسترسی شــهروندان به ایســتگاه های خط 

60 حذف نشود.«

آسفالت سرافرازان، نیاز به صرف هزینه و رسیدگی داشت؟

 »آسفالت بولوار سرافرازان مشکلی نداشت ولی چند وقتی است توسط شهرداری، 
ظاهرا برای به سازی کنده شده است. این در حالی است که آسفالت محدوده میدان حر 
تا خیابان ســرافرازان 49خیلی خراب اســت. کاش شــهرداری به جای این که آسفالت 
خیابان های سالم را بکند، هزینه آن را صرف به سازی خیابان های پر از چاله چوله کند.«

»طهماسبی« رئیس اداره فنی و عمران منطقه۹ 
شهرداری مشــهد در این باره می گوید: »طبق 
نظــر کارشناســی اعضای کمیســیون شــامل 
نماینده معاونت فنی و عمــران مرکز، نماینده 
سازمان عمران، آسفالت بولوار سرافرازان، نیاز 
به تراش و روکش داشته و تشخیص مشکل دار 
بودن آسفالت، یک کار تخصصی است و لزوما 

نبود چاله، دلیل بر سالم بودن آسفالت نیست. 
ترک های آســفالت از لایه های زیرین شــروع و 
کم کم در سطح خیابان نمودار می شود و وجود 
ترک های عرضی و موزاییکیِ پیش رونده، یکی 
از نشانه های فرسوده شدن آسفالت و ضرورت 
رسیدگیِ سریع به آن است. منتها حواس مان به 

ترمیم آسفالت دیگر نقاط هم هست.«

نبود کتاب، توزیع کتاب، قاچاق کتاب!
پاسخ به 3 گلایه والدین و دانش آموزان درباره کتاب های درسی

حرف مردم
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی

۲
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شما مخاطبان گرامی روزنامه خراسان رضوی 

می توانید سوژه ها، مطالب، یادداشت، 

دلنوشته و عکس های خود را برای صفحه 

پیگیری حرف مردم ارسال کنید. 

09393333027

 تا اطلاع ثانوی
مسیر مسدود است

اســتفاده برخی مســئولان از خودروهای دولتی برای انجــام کارها و 
سفرهای شخصی اتفاق تازه ای نیســت، اما این که این خودروها طی 
ساعات اداری در یک منطقه مسکونی، پارک باشد و راننده خودرو هم 
در محل حضور نداشته باشد، سوال برانگیز است. امیدوارم  پارک این  
سمند سفید پلاک الف، توجیه منطقی داشته باشد و موضوع استفاده 

شخصی در میان نباشد!

بیش از یک ماه است که در بولوار معلم، معلم ۱4، خیابان قاسمی ۲۵، 
پروژه دفع آب های سطحی در حال اجراســت و متاسفانه کار به روش 
بسیار سنتی پیش می رود و پیمانکار محترم هم برای این روند کُند، به 
هیچ عنوان پاسخ گو نیست. با شهرداری تماس گرفتیم، پیامک دادند 
تا ۲0 روز دیگر هم وضع همین است. تکلیف ما برای رفت و آمدِ عابر و 

خودرو در این منطقه، چیست؟

  پارک خودروی پلاک قرمز
 در منطقه مسکونی

دوربین خوانندگان

مردم به تخلفات برخی فروشگاه های آنلاین، معترض اند

خرید اینترنتی؛ صرفه جویی در وقت و انرژی یا برعکس؟



اخبار

گوناگون

معاون سیاسی استاندار خبر داد:

 لغو روادید برای زائران عراقی
 از 2 آبان تا 6 دی

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری 
خراسان رضوی گفت: با توجه به این که در مبحث 
اربعین، عراق همکاری های بســیار خوبــی را با ما 
انجام داده، ما نیز تســهیلات متقابــل موقتی را از 
2 آبان تا 6 دی در قالب روادیــد در نظر گرفته ایم. 
»حسن جعفری« در گفت وگو با ایسنا، در خصوص 
لغــو روادید  زائــران عراقــی در دهه پایانــی صفر، 
اظهــار کرد: این تســهیلات بــه صورت ویــژه برای 
عراقی هاســت واز زمانی که وارد ایران می شوند و 
مهر ورود دریافت می کنند، نیــاز به روادید ندارند 
و می توانند در دهه آخــر صفر و ماه ربیــع الاول در 

مشهد حضور داشته باشند. 

 154  پرواز رفت و برگشت
 اربعین در مشهد

طــی 2۰ روز گذشــته و در ایــام اربعین حســینی، 
۳۰۸ عملیــات پروازی مســافربری شــامل 154 
پــرواز رفــت و برگشــت در مســیر مشــهد – نجف و 
مشــهد-بغداد انجام شــد. مدیرکل فرودگاه های 
خراســان رضوی در گفت و گــو با ایرنا ایــن خبر را 
اعلام و اظهــار کرد: در این مــدت 226 پرواز رفت 
و برگشت در مسیر مشــهد - نجف و ۸2 پرواز رفت 
و برگشت در مسیر مشهد - بغداد از نهم تا 2۷ مهر 
ماه جاری انجام شد. »محمدباقر قاسم زاده افزود: 
گنجایش هر هواپیمای مسافربری در مسیر مشهد 
به فرودگاه های نجف و بغداد بــه صورت میانگین 
25۰ نفر اســت. وی ادامــه داد: با هدف تســهیل 
انتقــال زائران بــه عتبات عالیــات در ایــام اربعین 
امسال برنامه ریزی شد طی روزهای 15 مهر تا 15 
آبان پروازهای مسیر نجف با حدود دو برابر افزایش 
نسبت به ماه های عادی سال به 141 پرواز رفت و 

برگشت برسد.

 مدیر توسعه بازرگانی
 سازمان جهاد کشاورزی استان اعلام کرد:

صادرات ماهانه بیش از ۹ هزارتن 
تخم مرغ  استان به خارج کشور

مدیر توســعه بازرگانی ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان با بیان این که خراســان رضــوی رتبه دوم 
تولیــد تخــم مــرغ را در کشــور دارد، افــزود: آمار 
دام پزشــکی بــرای صــادرات خــارج کشــور تخم 
مرغ ۹ هزارو 6۰۰ تن در ماه اســت که بیشــتر به 
کشــور های عراق، افغانســتان، پاکســتان، قطر و 
قرقیزســتان اســت. »حمید جنتی« در گفت وگو 
با باشــگاه خبرنگاران افــزود: ماهانــه حدود 1۰ 
هزار تن تخــم مرغ در اســتان تولید مــی کنیم که 
از2۷۰واحد تولیــدی مرغ تخم گــذار تامین می 
شــود. همچنین ظرفیت فعلی تولید تخم مرغ در 
خراسان رضوی ۳4۰ تن در روز است که ظرفیت 

اسمی بیشتر از 5۰۰ تن است. 

 عملکرد فرودگاه سبزوار بالاتر از
 6 مرکز استان دارای فرودگاه است 

 کلاته/ مدیر فرودگاه سبزوار گفت: عملکرد فرودگاه 
این شهرستان در نیمه نخست امسال از لحاظ انجام 
پرواز مسافری، جابه جایی مسافر و حمل بار بالاتر از 

شش مرکز استان دارای فرودگاه است .
علی اصغر روشن بین در گفت وگو با خراسان رضوی 
اظهــار کرد: فرودگاه ســبزوار بــا انجــام 1۹6 پرواز 
مســافری، جابه جایی 1۰ هزار و ۸۹6 نفر مســافر 
حدود ۷2 تــن بار 11صدم درصــد از کل پروازهای 
کشــور را به خود اختصاص داده و از لحاظ عملکرد 
در رده ای بالاتر از شش مرکز استان دارای فرودگاه 

قرار گرفته است.
وی با بیان این که فرودگاه ســبزوار به عنوان دومین 
فــرودگاه عملیاتی پــس از فرودگاه بزرگ مشــهد از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است، افزود: فرودگاه این 
شهرستان به عنوان  پشتیبان فرودگاه شهیدهاشمی 

نژاد مشهد فعالیت می کند.
مدیر فرودگاه سبزوار ادامه داد: هم اکنون پروازهای 
مســافری فــرودگاه ســبزوار توســط ســه شــرکت 
هواپیمایی ایران ایر)هما(، ماهان و آتا با 14 سورتی 
پرواز در تمام ایام هفته به صورت رفت و برگشــت از 

تهران به سبزوار و برعکس انجام می شود.
روشــن بین بیان کرد: با توجه به وجود سابقه انجام 
پرواز به سوریه و عراق از فرودگاه سبزوار امیدواریم  با 
پیگیری های در حال انجام به زودی شاهد برقراری 
مجدد پروازهایی به مقصد عتبات عالیات از فرودگاه 

سبزوار باشیم.
وی تصریــح کــرد: فــرودگاه ســبزوار با ســه هــزار و 
1۷۷ متر طول، 45 متر عــرض و 1۸هزار مترمربع 
پارکینگ هواپیما ظرفیت پذیرش سه هواپیمای بدنه 
متوسط به صورت همزمان را دارد و هواپیمای بدنه 
متوســط تا رده ایرباس ۳2۰ می توانــد در فرودگاه 

سبزوار نشست و برخاست کند.
مدیر فرودگاه ســبزوار مســطح و اســتاندارد سازی 
ســطوح پروازی و توســعه پایانــه مســافری را از مهم 
ترین اولویــت های کاری فــرودگاه این شهرســتان 

اعلام کرد.

مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات معدنی شمال شرق کشور خبر داد: 

 100 کیلومترمربع از دشت مشهد
 در محدوده فرونشست 

مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات شمال شرق 
کشور گفت: طبق مطالعات انجام شده از  2۷1۸  
کیلومترمربع مساحت دشت مشهد حدود 1۰۰ 
کیلومترمربع در محدوده فرونشست قرار دارد. به 
گزارش شبکه خبری نفت و انرژی ، جعفر طاهری 
بابیان این که پدیده فرونشست زمین در پنج دشت 
بحرانی خراســان رضوی همچنان ادامــه دارد، 
افزود: تداوم پدیده خشکسالی ظرف دو دهه اخیر 
در بخش وسیعی از کشــور و همچنین برداشت 
بی رویه آب از سفره های زیرزمینی موجبات وقوع 
پدیده فرونشست زمین در بسیاری از دشت های 
حاصلخیز را فراهم کرده اســت.وی اظهار کرد: 
با توجه به کمبود آب شــیرین در مناطق خشک، 
روش های غیرعلمی برداشت آب های زیرزمینی 
در بسیاری از مناطق در حال به کارگیری است، 
این برداشــت های بی رویه  سبب شده مشکلات 
جانبی به مسئله بحران آب افزوده شود که امروزه 
به صورت مشکلات اساسی درآمده  و نه تنها بحران 
آب را جدی تر کرده ، بلکه پیامدهای منفی دیگری 
را نیز در پی داشته  است. طاهری گفت: از جمله 
این مشــکلات پدیده فرونشســت دشت هاست 
که اگر اقدامی برای مقابله بــا آن صورت نگیرد، 
بــه زودی از دیگــر مخاطــرات طبیعــی ســبقت 
می گیرد. مدیرکل زمین شناســی و اکتشــافات 
شمال شرق کشــور افزود: این پدیده آثار مخرب 
زیادی بر شــرایط اقلیمــی و محیطی منطقه می 
گذارد، خشــک شــدن زمین حاصلخیــز، ایجاد 
شکست در ساختمان ها، پل ها، راه های ارتباطی 

و دیگر ســازه ها، ایجاد فرو چاله ها و مشکلاتی از 
این قبیل از عواقب فرونشست دشت هاست.

طرح پایش فرونشست  ها ، اعتبار 	 
استانی ندارد

طاهری ادامه داد: به منظور ارائه برنامه کاربردی 
برای مدیریت فرونشست زمین، سال ۹5  اداره 
کل زمین شناســی و اکتشــافات شــمال شــرق 
کشــور پروژه  ای را با عنــوان »پایش فرونشســت 
در دشــت های خراســان رضوی« باهــدف تهیه 
نقشــه پهنه  بندی میزان نشســت و نقشــه خطر 
آن  به اســتانداری خراســان رضوی ارائه کرد که 
البته باوجــود پیگیری های متعدد هنــوز امکان 
جذب اعتبار استانی برای انجام کامل این پروژه 
فراهم نشــده اســت. وی گفت: در اســفند سال 
۹6، از محل منابع در اختیار سازمانی، اعتباری 
برای پایــش فرونشســت در پنج دشــت بحرانی 
خراسان رضوی اختصاص یافت که این مطالعات 
جامع  ترین مطالعات مرتبط با پدیده فرونشست 
در این استان به شمار می رود و نتایج آن به زودی 

به مراجع ذی ربط ارسال می شود.

دشت های جوین و خواف در رده های 	 
بعدی میزان فرونشست

مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات شمال شرق 
کشــور بابیان این که طبق مطالعات انجام شــده 
از 2۷1۸ کیلومترمربع مســاحت دشت مشهد 
حدود 1۰۰ کیلومترمربع در محدوده فرونشست 

قرار دارد، تصریح کرد: بر اســاس بررســی های 
به عمل آمده هم اکنون دشــت بردســکن از نظر 
وجود عوارض سطحی شــامل درز و شکاف های 
ایجادشــده در مناطق مسکونی و دشت نیشابور 
ازنظــر نرخ بالای فرونشســت زمیــن در بین پنج 
دشــت بحرانی اســتان در بحرانی تریــن حالت 
قرار دارند. طاهــری ادامه داد: پس ازآن دشــت 
مشــهد از وضعیــت بحرانــی برخــوردار اســت، 
دشــت های جویــن و خــواف در رده هــای بعدی 
میزان فرونشست در این استان قرار دارند که پس 
از نهایی شدن پردازش داده ها و کنترل میدانی، 

نتیجه آن در آینده نزدیک منتشر خواهد شد.

عوارض فرونشست زمین	 
وی عوارض فرونشســت زمین را شامل کاهش 
ظرفیت ذخیره آبخوان و شــکاف  هایی دانست 
که در مناطــق دارای فرونشســت زمین موجب 
تخریــب مــزارع، کانال  هــای آبیاری و ســازه ها 
می شود، این شــکاف ها همچنین به بزرگراه ها 
و خطــوط راه آهن آســیب وارد می کند. به گفته 
مدیــرکل زمین شناســی و اکتشــافات معدنی 
شمال شــرق کشــور، با توجه به توان تخصصی 
و اجرایی لازم در بررســی فرونشســت دشت ها 
با تامین اعتبــارات لازم، مطالعات فرونشســت 
در دیگــر دشــت های اســتان تکمیــل و با نصب 
تجهیزات فنــی و پایش میدانــی هدفمند، روند 
بررســی فرونشســت زمیــن در ایــن مناطــق به 

صورت مستمر ادامه می  یابد.
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با نزدیک شــدن بــه اســفندماه و انتخابــات مجلس شــورای 
اســلامی، فعالیت های احزاب و گروه های سیاســی پررنگ 
شده و اظهارنظرهای متعددی در این باره مطرح می شود. از 
جمله این اظهارنظرها بررسی عملکرد نمایندگان فعلی استان 
و مشهد در مجلس شورای اسلامی است که برخی چهره ها و 
نمایندگان احزاب و گروه های سیاســی نکاتی را در این باره 
مطرح می کنند. تازه ترین اظهارنظرهــا در این باره، صحبت 
های ســخنگوی جبهه پایداری در اســتان و همچنین رئیس 
شورای هماهنگی اصلاح طلبان خراسان رضوی است که در 

ادامه بخش هایی از این گفت و گو را می خوانید:

برای انتخابات 98 قطعا تغییراتی در لیست حاصل 	 
خواهد شد

ســخنگوی جبهه پایداری با اشــاره به رویکردهای این جبهه 
برای انتخابات مجلس در اســفند۹۸، گفت: قطعا تغییراتی 
در لیست فعلی نمایندگان مشهد حاصل خواهد شد. مصطفی 
باقرزاده در گفت وگو با ایسنا، در خصوص عملکرد نمایندگان 
مشهد اظهار کرد: معدل عملکرد نمایندگان مجلس در مشهد 
در چند مدل کارنامه ای قابل بررســی اســت. اگــر بخواهیم 
نماینــدگان مشــهد را با دیگــر حوزه هــای انتخابیه مقایســه 
کنیم، از عملکــرد خوبی برخوردار هســتند، اما اگر بخواهیم 
در بدنه جریان و تفکر انقلابی نمره دهی کنیم، ممکن اســت 
تراز این نمایندگان کاهــش یابد، البته تراز برخی بالاســت و 
برخی ممکن است پایین تر باشد، اما در این مرحله نیز از نمره 
مطلوبیت برخوردار هســتند. وی اضافه کــرد: اگر بخواهیم 
همین نمایندگان را در چارچوب دســتورها و خواســته های 
مردمی و فرامیــن رهبری به صورت کامل و نســبت آن ها را با 
موضوعاتی از جنــس گام دوم انقلاب و نگاه تمدنی بررســی 
کنیم، ممکن است برخی نمایندگان نتوانند نمره قبولی لازم 
را بگیرند و باید جای خود را به گزینه هایی بدهند که در عرصه 

انتخابات پیش رو جایگزین آن ها خواهند شد.
 باقــرزاده خاطرنشــان کرد: ایــن بدین معنا نیســت کــه این 
افراد نمی تواننــد گزینه های مناســبی بــرای عرصه خدمت 
به انقلاب باشــند، همه آن ها درخور شــاخصه های متعددی 
برای کمک بــه گفتمان انقلاب هســتند، امــا عرصه مجلس 
پیش رو شاخصه هایی را نیاز دارد که ممکن است برخی نمره 

مطلوب یا بسیار بالا برای ایجاد یک مجلس توانمند را نداشته 
باشــند. وی ادامه داد : وظیفه جریان های انقلابی این است 
که بتوانند بهترین  ها را معرفی کنند، برای انتخابات سال ۹4 
بهترین هایی که به آن ها رســیدند، این افراد بودند اما به نظر 
می رســد برای انتخابات ســال ۹۸ قطعا تغییراتی در لیست 

حاصل خواهد شد.

هم اکنون لیست مجزا ارائه نخواهیم کرد	 
باقــرزاده همچنیــن با اشــاره به 
وحــدت  شــورای  جلســات 
اصولگرایان در استان گفت: هم 
اکنــون مــا لیســت مجــزا ارائــه 
نمی کنیم، زیرا فرایند وحدت در 
مسیری که پیش می رود، بالاتر از 
حداقل هــای جبهــه پایــداری را 
دارد، اما برای این که در زمان نهایی اظهارنظر کنیم باید ادامه 
مسیر را رصد کرد و دید که ادامه مســیر نیز با این شاخصه ها 
طی می شود یا به دلیل دخالت هایی که بعضا برخی گروه های 
سیاسی، بیشتر از مرکز کشور علاقه مند هستند در عرصه های 
استانی دخالت کنند، ممکن است تغییراتی در آن رقم بخورد. 
باقرزاده افزود: این را که جریان جبهه پایداری قائل به فهرست 
نهایی خواهد شــد یا نه، باید به ادامه مسیر نشست گروه های 
مختلف انقلابی در عرصه وحدت موکول کرد. آن چه خود را 
نشان می دهد، دورنمای بسیار روشنی است که همه افراد و 

گروه ها توانستند با این دورنما دور هم بنشینند و جمع بندی 
کنند. ممکن است انتقاداتی به این قضیه وجود داشته باشد 
که بیان آن در بستر فعلی جایز و صلاح نیست زیرا اگر انتقاداتی 
که به صورت علنی مطرح می شود در قالب مصاحبه و خبر خود 

را نشان دهد، به جریان وحدت ضربه می زند.

از اکثریت مجلس و نمایندگان استان و مشهد هیچ کار 	 
شاخصی ندیدیم

هماهنگــی  شــورای  رئیــس 
اصلاح طلبان خراســان رضوی 
نیز در گفت و گو با ایســنا درباره 
عملکــرد نمایندگان اســتان در 
مجلس گفت: متاسفانه مجلس 
گذشــته یکــی از ضعیف تریــن 
و ناکارآمدتریــن مجالــس بــوده 

است. گاهی ما مجلس قبلی را بسیار ضعیف می دانستیم اما 
این مجلس در نهایت ضعف قرار دارد، ما می توانیم در استان 
کارهایی را که نمایندگان انجام دادند، بشــماریم که فشار بر 
سیستم اجرایی استان برای تغییر مدیران و به هم زدن انسجام 
سیستم اجرایی بوده اســت. اکثر کارهای برخی نمایندگان 
از این دست بوده و کار درخشــان و قابل ذکری از نمایندگان 
اســتان مشــاهده نکردیم. »مهدی عبایی خراسانی« تصریح 
کرد: مــا اصلاح طلبان در لیســت امیــد خود در اســتان چند 
نماینده داشــتیم که کوتاه نیامدند، کار کردنــد، حرف زدند، 

نطق قبل دستور داشتند و در مســائلی مانند بانوان، جوانان 
و ورزش فعــال بودند. ایــن نماینــدگان در تاکید بر مبــارزه با 
فساد حرف هایی زدند و فعال بودند اما از اکثریت مجلس و نیز 

نمایندگان استان و مشهد هیچ کار شاخصی ندیدیم.

زمینه حضور حداکثری را فراهم کنند	 
عبایی خراســانی در خصــوص وضعیت شــورای هماهنگی 
اصلاح طلبــان در آســتانه انتخابــات مجلــس نیــز گفت: ما 
اصلاح طلبان مشکل ثبت نام و رد صلاحیت نیز داریم، مانند 
اصولگرایــان نیســتیم کــه از وضعیت مان چنــدان مطمئن 
باشــیم. اصولگرایــان تقریبــا از ظرفیت های خــود مطمئن 
هســتند و می داننــد کاندیدای اصلــی آن ها تایید می شــود 
که این تضمین یا بــه صورت زبانــی یا به خاطــر ارتباط های 
نزدیک بــا نهادهــای مربوط بــه حاکمیت داده می شــود اما 
ما اصلاح طلبان گاه تا شــب تبلیغات یا دو، ســه روز مانده به 
انتخابات دنبال تایید صلاحیت هســتیم، یعنی نیروهای ما 
ثبت نام می کنند، برخی نیروها تاییــد و برخی رد صلاحیت 
می شوند و به مرحله دوم می روند تا شورای نگهبان بررسی 
کنــد و گاه تا نزدیــک انتخابات طــول می کشــد. وی  افزود: 
همیشه خواست ما از حاکمیت این بوده که زمینه ای فراهم 
کننــد تا مــردم، اصلاح طلبــان و افــرادی که به نظــام ایمان 
دارند و بــرای آن تلاش می کننــد، به صــورت حداکثری در 
انتخابــات حضور و بــرای فعالیــت و گفت وگو زمینه داشــته 
باشند. اگر این موارد فراهم نشود، ما حداکثر از این عرصه ای 
که انتخابات ایجــاد کرده، برای گفتــن حرف های خودمان 
استفاده می کنیم، یعنی آن موارد در خصوص مبارزه با فساد، 
آزادی و عدالت اجتماعی را کــه از حاکمیت و دولت مطالبه 
داریم، مطرح می کنیم، هر چند کاندیدا نداشــته باشیم و از 
کاندیداهای دیگــر می خواهیم که عمل کننــد، در حقیقت 
روی برنامه هــا نــه افراد تکیــه می کنیــم. عبایی خراســانی  
تصریح کرد: شورای هماهنگی و شــورای سیاست گذاری، 
راهبردها و تاکتیک های مربــوط را انجام می دهند که هنوز 
زود اســت و به آن مرحله نرســیده ایــم. در آذرمــاه چند گام 
اساســی دیگر داریم، آن زمان مصادیقی را که شورای عالی 
سیاســت گذاری از احــزاب پیگیری کــرده و به آن رســیده، 

درخواست می کند تا بر اساس آن ثبت نام ها انجام شود.

دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی استان اعلام کرد:

 45 درصد معین های اقتصادی
 در گام تعریف و عملیاتی کردن پروژه ها 

دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی استان با تشریح 
وضعیت معین های اقتصادی در گام های شش گانه 
اجــرای طــرح مثلــث توســعه اقتصــادی اســتان 
گفت: بررسی های ما نشــان می دهد، از مجموع 
تفاهمات منعقد شــده بــا معین هــای اقتصادی، 
۳۰ درصد در گام اول یعنــی مطالعه و جمع آوری 
اطلاعــات اقتصادی-فرهنگــی کامــل منطقــه 
و تهیــه الگوی پیشــرفت قــرار دارنــد. 15 درصد 
گام دوم را برداشــته اند و به دنبال اعتمادســازی 
و آموزش در مناطق تحت پوشــش خود هســتند. 
1۰ درصد فعلا در گام ســوم قرار دارند و به برنامه 
ریــزی و ایجاد شــبکه هــای ارتباطــی و همچنین 
تجزیه و تحلیل اطلاعات جمع آوری شده مشغول 
اند. امــا در ایــن میــان، ۳۰ درصد بــه گام چهارم 
رســیده اند و کار توانمندســازی، تعریف پــروژه و 
ایجاد صنــدوق های خُــرد را پیگیری مــی کنند. 
15درصد هم گام های پنجم و ششــم را برداشته 
 انــد و در پــی عملیاتی کــردن و اجــرای پــروژه ها 

 پایش، نظارت و پایدارسازی هستند.

96 درصد کل روستاهای استان تحت 	 
پوشش معین هاست

به گزارش روابــط عمومی اتاق بازرگانی اســتان، 
»علــی اکبــر لبافــی« در نهمیــن نشســت هیئــت 
نمایندگان اتاق مشــهد تصریح کــرد: در مجموع 
۸۷ شرکت و سازمان با امضای 1۰2 تفاهم نامه، 
به عنــوان معیــن اقتصــادی، فعالیت خــود را آغاز 
کرده اند. ۹2 درصد معین ها از بخش خصوصی و 
5 درصد آن ها مؤسسات غیردولتی هستند و تنها 
۳ درصد را بخش دولتی شــامل می شــود. لبافی 
ادامــه داد: از این مجمــوع، ۳1.5 درصد معین ها 

در بخــش صنعت فعــال انــد، 24 درصد از 
بخش کشاورزی هستند، 2۰.4 درصد 

را خدماتی ها عهده دار شــده اند و بقیه 
نیــز در بخش های عمرانــی، اجرایی، 
معدنی و گردشــگری فعالیت دارند. 

وی افزود: اگر مجموع 
ی  هــا د ا د ر ا قر

منعقد شده با معین های اقتصادی، به مرحله اجرا 
و حصول نتیجه برسد؛ بر اساس برآوردهای ما ۹6 
درصد استان تحت پوشــش قرار می گیرد. لبافی 
متذکر شــد: از مجموع 25۹6 روستا در خراسان 
رضوی با انعقاد 1۰2 تفاهم نامه معین اقتصادی، 
24۹۰ روســتا،  یعنی ۹6 درصد کل روســتاهای 
اســتان،تحت پوشــش معین های اقتصــادی قرار 

دارد.

حذف موفق یارانه های پنهان انرژی، 	 
مشروط به بسترسازی مناسب است

رئیس اتــاق ایران نیــز در این نشســت با اشــاره به 
تصمیم دولت برای حذف یارانه های پیدا و پنهان 
به ویژه در بخش انرژی گفت: اگرچــه این اقدام در 
نگاه کلان خود عدالت محوری و توزیع بهینه منابع 
کشور را دنبال می کند، اما همچنان که در نشست 
غیرعلنی با نمایندگان مجلس موضع مان را اعلام 
کردیم، باید بستر لازم برای اجرای این اصلاحات 
فراهم آید تا خسرانی متوجه بخش های مولد نشود 
و منابع حاصل از حذف این یارانه ها، در محل موثری 
صرف شــود.   غلامحســین شــافعی تصریح کرد : 
در همان برهه بیان شــد که این اقدام به مثابه یک 
جراحی بزرگ است و طبیعتا چنین عمل خطیری، 
بدون خونریــزی نخواهد بود. اذعــان داریم که هر 
اصلاح گری در نظام اقتصادی، با دشــواری هایی 
همراه اســت اما صراحتا باید اعلام کنیم که طرح 
هدفمندی یارانــه ها به اهداف خود دســت نیافت 
چرا که مقرر بود تا بخشی از منابع هدفمندسازی 
یارانه هــا در قوانین بودجه ســنواتی بــرای کمک 
به تولیــد )موضوع مــاده ۸ قانــون هدفمند کردن 
یارانه ها( تخصیص یابد اما تنها 2درصد از منابع 
مزبور، سهم این بخش شد.در پایان این 
جلسه مقرر شد تا در جلســه ای فوق 
العاده، اعضای هیئت نمایندگان با 
جزئیات بیشــتری از اقدامــات نهاد 
مردمی اقتصاد مقاومتی آشنا 
شوند و بسترهای همکـــاری 
بیــشــتـــر فراهم شود.

 کارنامه نمایندگان مشهد و استان
 از نگاه جبهه پایداری و شورای هماهنگی اصلاح طلبان 



عضو شورای شهر مشهد با اشــاره به نگاه منفی 
مردم بــه شــهرداری و ناآشــنایی شــهروندان با 
انــواع خدمــات این نهــاد بــر لــزوم برنامه ریزی 
مدون و اصلاح فرهنــگ رایج بین مــردم در این 
خصــوص بــرای اصــلاح ایــن دیــدگاه و آشــتی 
مردم با شــهرداری تاکید کرد. به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی شــورا، ودیعی در جلسه نظارتی 
کمیته نظارتــی شــماره ۲ شــورا در منطقه ۱۰ 

مشهد گفت: با وجود تغییرات فرهنگی اجتماعی 
صورت گرفته در چندسال اخیر و تلاش مدیریت 
شهری برای جلب رضایت و اعتماد شهروندان، 
مردم همچنــان بــه شــهرداری و نیــات آن نگاه 
منفی دارند. وی افزود: رابطه شهرداری و مردم 
باید بهبود یابــد و نگاه مــردم به شــهرداری باید 
اصلاح شود که این تغییر نیازمند کار فرهنگی و 
زمانبر است. ودیعی گفت: حضور مردم در مراکز 

خدماتی و آشــنایی آن ها با خدمات شــهرداری 
که عمــوم مــردم دربــاره آن آگاهــی ندارند می 
توانــد در ایــن خصوص راه گشــا باشــد لــذا این 
مهم باید در دســتور کار شــهرداری مناطق قرار 
گیرد.همچنیــن مســعود ریاضــی، دیگــر عضو 
شورای شــهر مشــهد نیز در این جلســه، تامین 
زیرساخت های لازم برای توسعه مناطق مسکونی 
و فراهــم کردن امکانــات خدماتــی و تفریحی را 
از مهم تریــن دغدغه های مدیریت شــهری برای 
منطقه ۱۰ بیــان کــرد. وی بــا تاکید بــر این که 
ســاخت و ســازها در منطقــه ۱۰ مشــهد عموما 
ایمن و باکیفیت انجام شده اســت، گفت: البته 

در ادوار گذشته مدیریت شــهری، ساخت وساز 
در برخــی محلات بدون نظــارت و کنترل کافی 
انجام شــده بود و امروز تبدیل به بافت فرســوده 
شــده که باید برای آن هــا فکری شــود. ریاضی 
ادامه داد: متاسفانه برای توسعه منطقه و احداث 
مجتمع های مســکونی جدید، زیرساخت های 
لازم فراهم نیست و در برخی اراضی آماده سازی 
ها به درستی انجام نشده است. در موضوع جمع 
آوری آب های سطحی نیز منطقه مشکلاتی دارد 
و اگر قرار باشــد جمعیــت عظیمی کــه در پیش 
بینی ها لحاظ شــده در این منطقه ساکن شود، 
مشــکلات زیادی دامنگیر منطقه خواهد شــد. 

از میان خبرها

گوناگون

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد:

 پزشکی از راه دور در استان 
ایجاد می شود

معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد از 
برنامه ریزی برای راه اندازی تله مدیسن)پزشکی 
از راه دور( در مناطق زیر پوشــش این  دانشــگاه 
خبر داد. دکتر شــاپور بدیعی در گفت و گو با وب 
دا اظهار کرد: بر اساس این برنامه در شهرستان 
هایی که از مرکز اســتان دورتر هســتند و امکان 
ارائه خدمات تخصصــی و فــوق تخصصی کمتر 
مقــدور اســت، بــا ایجــاد پزشــکی از راه دور می 
توان مــردم منطقــه را از ایــن خدمات بهــره مند 
کرد. وی تصریح کرد: در این خصوص با شرکت 
های دانش بنیان توانمند دانشگاه مذاکره شده 
است تا بتوان بر اســاس امکانات موجود و ایجاد 
زیر ســاخت های مناســب با همــکاری مدیریت 
فناوری اطلاعات، پزشکی از راه دور را در مناطق 
زیر پوشــش به ویژه شهرســتان های دوردســت 
بــا شــرایط اقلیمــی و جغرافیایی خاص بــه اجرا 
در آورد. معــاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی 
مشهد تصریح کرد: در مرحله نخست این برنامه 
در یکی از شهرستان های دور  از مشهد که تعداد 
متخصصــان کمتــری دارد و از شــرایط اقلیمــی 
خاصی برخوردار است به صورت آزمایشی اجرا 
می شــود و پس از کســب نتایج، در دیگر مناطق 

اجرایی خواهد شد. 
دکتــر بدیعی با بیــان این کــه این برنامــه یکی از 
روش های مدرن در راســتای کاهش هزینه ها و 
استفاده عادلانه مردم از خدمات تخصصی و فوق 
تخصصی است، تصریح کرد: این طرح هم اکنون 
به صورت پراکنده در برخی دانشــگاه های علوم 
پزشکی کشور در حال اجراست اما دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد نخستین دانشگاه کشور است که 
به صورت مدون و برنامه ریزی شده به این برنامه 

وارد شده است.

کاهش محسوس دمای هوای استان 
از امروز 

رئیــس اداره پیــش بینــی هواشناســی خراســان 
رضوی با توجه به شرایط متغیر جوی و کاهش دما 
به زائران پیاده دهه آخر صفر توصیه کرد، پوشاک 
گرم به همراه داشته باشند و حتما به اطلاعیه ها و 
توصیه های اداره هواشناســی توجــه کنند. یحیی 
قائنی پور در گفت وگو بــا فارس، در خصوص پیش 
بینی وضعیت هوای اســتان اظهار کرد: بر اساس 
تحلیل نقشه ها و الگو های پیش یابی هواشناسی، 
با عبور موج ناپایدار از اســتان، افزایــش ابرناکی و 
بارش های پراکنده به ویژه در نواحی غربی همراه 
با رعد و برق پیش بینی می شود. وی افزود: انتظار 

می رود در روز دوشنبه دما کاهش یابد.

اخبار

اجتماعی

 با پذیرش استعفای دکتر دارابی توسط 
وزیر بهداشت 

 بحرینی سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد شد 

دکتر سعید نمکی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پرشــکی با اســتعفای دکتر دارابــی موافقــت و در 
حکمی دکتر سید محمدحســین بحرینی طوسی 
را  بــه عنــوان سرپرســت دانشــگاه علوم پزشــکی 
مشهد منصوب کرد. به گزارش وبدا، وزیر بهداشت 
همچنیــن در پیامــی از خدمــات دکتــر محمدرضا 
دارابی درطول دوران تصدی ریاست دانشگاه علوم 

پزشکی مشهد تقدیر کرد.
بر اســاس خبری که پایــگاه خبری دانشــگاه علوم 
پزشــکی مشــهد منتشــر کرده ، دکتر محمــد رضا 
دارابی در نامه ای که ۲۷ مهر ماه به وزیر بهداشــت 
ارسال کرده، آورده اســت : در چندماه گذشته کار 
برای این جانب در دانشــگاه بســیار ســخت شده و 
با توجه به موانع و مشــکلاتی که از بیــرون و داخل 
دانشــگاه وجــود دارد و جنابعالــی به خوبــی به آن 
واقفیــد خدمت رســانی به مردم شــریف اســتان با 
مشکلاتی مواجه شده است لذا تداوم خدمت در این 
مسئولیت را با شرایط فعلی به نفع دانشگاه و استان 
ندانسته و استعفای خود را تقدیم می کنم.«دارابی 
در این نامه اظهار امیدواری کرده اســت با تســریع 
در تصمیم گیری مناســب و انتصاب فــرد مد نظر و 
حمایت تمام عیار وزیر بهداشت و برقراری تعامل با 
این دانشگاه، شاهد تداوم خدمت رسانی مطلوب به 

زائران و مجاوران بارگاه منور رضوی باشیم.
شایان ذکر است ، دکتر بحرینی پیش از این معاون 
توســعه مدیریــت و منابع دانشــگاه علوم پزشــکی 

مشهد بود.

عضو شورای شهر مشهد:

معابر بولوار نماز تا 15 آبان به 
شهرداری تحویل داده می شود

عضو شورای شهر مشهد گفت: شرکت توس گستر 
مکلف شده تا ۱5 آبان،  معابر قید شده در قرارداد 
خود را آماده کند و پس از آن به شــهرداری تحویل 
دهد؛ هر کسری وجود داشته باشد، در حساب بین 
شهرداری و مســکن و شهرســازی منظور خواهد 
شد و شــهرداری برای ایجاد زیرساخت های لازم 
به منظور خدمات رسانی بهتر به شهروندان اقدام 

می کند. 
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی شــورا، احســان 
اصولی اظهارکرد: یکی از مســائل مهم در منطقه 
8 شــهرداری و بولــوار نمــاز، تعهداتــی اســت که 
شرکت توس گستر برای آماده سازی این محدوده 
به شــهرداری دارد. وی افزود: متاســفانه با وجود 
گذشــت زمان طولانی، طرح  این محدوده تکمیل 
نشده تا به شــهرداری تحویل داده شود و ساکنان 
آن بتواننــد خدمات شــهری لازم را دریافت کنند. 
ســاکنان این محدوده توقــع دارند همچون ســایر 
شــهروندان از خدمات شهری یکســانی برخوردار 
باشند و این درحالی اســت که شرکت توس گستر 

به تعهدات خود عمل نکرده است.
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گزارش

محمد حسام مسلمی

»آقای رزم حسینی )استاندار( بنا دارند دوباره 
موضوع اعتبار ســامان دهی کشــف رود را از 
طریق دکتر نوبخــت )رئیس ســازمان برنامه 
و بودجــه کشــور( پیگیــری کنند، مــا نامه ای 
را بــا  امضای آقــای اســتاندار تنظیــم کردیم 
و احتمــالا حضــوری یا تلفنــی نیــز موضوع را 
پیگیری خواهیم کــرد.« این ســخنان را رضا 
جمشــیدی رئیس ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان در گفت و گو با »خراسان رضوی« 
اعلام می کند، این که پیگیری مجدد استان 
از نوبخت برای ۱6۰ میلیارد اعتبار ســامان 
دهی کشف رود در سفر اول ریاست جمهوری 
اختصاص پیدا  کرده اما فقط ۱4 میلیارد آن 
محقق شــده، باید دوباره در دســتور کار قرار 

گیرد.
البتــه اختصــاص نیافتن ایــن میــزان اعتبار 
موضوع جدیدی نیست، مسئله سامان دهی 
کشــف رود از آن جا حساسیت استاندار برای 
پیگیــری بیشــتر مشــکلات و معضــلات این 
رودخانه تاریخی و اطراف آن را بر انگیخت که 
روزنامه »خراسان رضوی« در گزارش میدانی 
با عنوان دو دهه کشــت مرگ در کشف رود به 
ابعاد وقوع یک فاجعه زیســت محیطی در این 
منطقه پرداخت، فاجعه زیست محیطی که به 
واسطه رها ســازی فاضلاب شهرک صنعتی 
چرمشهر، فاضلاب های تانکری، بیمارستانی 
و خــام صــورت مــی گرفــت و کشــاورزان بــا 
برداشت غیرمجاز آب کشف رود و کشت انواع 
محصولات کشاورزی، موجب به خطر افتادن 

ســلامت مردم مــی شــدند. بلافاصلــه بعد از 
چاپ ایــن گزارش، اســتاندار دســتور داد هر 
چه سریع تر کارگروه ویژه سامان دهی کشف 
رود تشکیل شود و این کار هم صورت گرفت و 
پس از آن نیز به منظور مدیریت واحد در کشف 
رود و با موافقت اعضای کارگروه، شــهرداری 
مشــهد به عنوان فرمانده سامان دهی کشف 
رود انتخاب شــد. حال  آن طور که جمشیدی 
اعلام می کنــد، بعد از این جلســه اســتاندار 
دستور داد باقی مانده بودجه ۱6۰ میلیاردی 
مصوب ســفر ریاســت جمهوری برای سامان 

دهی کشف رود، مجدد پیگیری شود. 

پیگیری های چندباره 	 
جمشیدی در این زمینه به »خراسان رضوی« 
می گوید: در جلســه ای کــه اینجانب و جناب 
رزم حسینی استاندار خراسان رضوی اوایل 
امســال بــا دکتــر نوبخــت داشــتیم، یکــی از 
موضوعاتی که مطرح شد همین بحث تحقق 
نیافتن تعهدات دولت در دور اول سفر ریاست 
جمهوری بود؛ در آن جا مکاتبه و پیگیری هایی 

شــد اما تا همین لحظه منجر به ابــلاغ اعتبار 
نشده است.

وی با بیان ایــن که در دور اول ســفر ریاســت 
 جمهــوری 4۰۰ میلیــارد تومــان مــازاد بــر 
تفاهم نامه اختصاص بودجه، برای کل پروژه 
های استان پرداخت شــده بود، می افزاید: با 
این که میزان پرداختی دولت بیشتر از میزان 
تعهدات بــوده امــا در پرداختی هــا بعضی از 
بندهای مصوبه به صورت کامل اجرا نشده که 
اختصاص نیافتن اعتبار ســامان دهی کشف 
رود یکــی از ایــن موارد اســت؛ ضمــن این که 
مصوبه ای که کمترین تحقق ریالی را داشته، 
سامان دهی کشف رود است. وی تصریح می 
کند: بهتر بــود به جای این کــه 4۰۰ میلیارد 
تومان را ســر جمع به ما اضافه مــی دادند این 
مصوباتــی را که کامــل اجرا نشــده، اجرا می 
کردند. جمشیدی در پاســخ به این سوال که 
چرا بودجه مصوب کشــف رود کــه از اهمیت 
زیادی برخوردار است به طور کامل اختصاص 
نیافته است؟ می گوید: ما وظیفه اصلی را که 
طرح و تشریح اهمیت و اولویت پروژه بود، در 

جلسات داخل استان، نهاد ریاست جمهوری 
و سازمان برنامه و بودجه کشور انجام دادیم، 
از این جا به بعد دیگر در اختیار استان نیست، 
پیگیری از طریق معاونت عمرانی، اســتاندار 
قبلی و فعلی انجام شــده، مجمع نمایندگان 
اســتان هم در این زمینه پیگیری کرده است. 
وی تصریــح می کنــد: این کــه پیگیــری ما به 
نتیجه برســد یا نرســد خارج از اراده ماســت، 
ما فقط مــی توانیم اهمیت موضــوع را دوباره 
یادآوری کنیم، اگر مصوبه از طرف دولت بوده 
حتما مسیر کارشناسی دولت را طی کرده که 

به این جا رسیده است.

به لحاظ قانونی اجازه نداشتیم از 	 
اعتبارات عمرانی استان برای کشف رود 

استفاده کنیم 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
می گوید: به لحــاظ قانونی، اجازه نداشــتیم 
از منابع و اعتبارات عمرانی استانی برای این 
موضوع )کشف رود(  استفاده کنیم ولی مهم 
ترین اولویت کاری ما از منظر دولتی ســامان 
دهی کشــف رود اســت، کشــف رود نیازمند 
منابع ملــی از طریــق وزارتخانه هــای مرتبط 
اســت، چه وزارت نیــرو، چه ســازمان محیط 
زیست و چه دیگر دستگاه هایی که می توانند 
منابع ملی را جذب کنند. وی می افزاید: نامه 
ای هم که برای آقای نوبخت تنظیم شده بعد 
از تشکیل جلســه کارگروه ویژه سامان دهی 
کشــف رود بوده اســت، با توجه به عزم جدی 
که برای سامان دهی کشف رود وجود دارد و 
آقای استاندار نیز تمام قد پای کار هستند، ان 

شاءا... این موضوع را سریع تر اجرایی کنیم.

استاندار در نامه ای به »نوبخت« بودجه ۱۶۰ میلیاردی کشف رود را پیگیری می کند

عزم »رزم حسینی« برای احیای بودجه کشف رود

عضو شورای شهر مشهد تاکید کرد:

لزوم برنامه ریزی برای آشتی مردم با شهرداری



اخبار

فرهنگی

بازگشت کاروان خدام الحسین)ع( 
به مشهدالرضا)ع(

پاکبانان شهرداری مشهد آماده خدمت رسانی 
به زائران رضوی می شوند

صبــح دیــروز گروهــی از پاکبانان مشــهدی که در 
قالــب کاروان خــدام الحســین )ع( بــرای خدمت 
رســانی به زائــران امیرالمومنیــن )ع( و اباعبدا... 
الحســین )ع( به نجف اشرف اعزام شــده بودند به 
مشــهد بازگشــتند و در فرودگاه شــهید هاشــمی 
نژاد مورد اســتقبال جمعی از مدیران شــهری قرار 
گرفتند. معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد 
در مراســم اســتقبال از این پاکبانان، گفت: 600 
نفر از پاکبانان شهرداری مشهد برای نظافت و پاک 
سازی نجف اشــرف به این شهر اعزام شــده بودند 
که طبــق وظایف تقســیم بندی شــده بیــش از یک 
میلیون و 200 هزارمتر مربع از معابر نجف اشرف 
را در دو نوبت پاک ســازی کردند. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی شهرداری مشهد، »مهدی یعقوبی« 
افزود: امروز )روز گذشته( 157 نفر از این خادمان 
با هواپیما از کرمانشــاه وارد مشــهد شــدند و دیگر 
خادمان نیز فردا )امروز( طی دو نوبت صبح و ظهر 
و در قالب سه  پرواز وارد مشهد می شوند. وی ادامه 
داد: همه نیروها و تجهیزات آماده خدمت رسانی به 
زائران امام رضا )ع( دردهه پایانی ماه صفر هستند.

چهارمین دوره »گام های عاشقی« 
در ۴۰ مدرسه مشهد 

امســال برای چهارمین ســال متوالی طرح گام های 
عاشــقی در روزهای آخر مــاه صفر به همــت آموزش 
و پرورش اســتان اجــرا خواهد شــد و طــی این طرح 
تلاش می شــود به زائــران حضرت رضا )ع( اســکان 
داده و خدمت رسانی شــود. معاون هماهنگی اداره 
کل آموزش و پرورش اســتان با اعلام این خبر گفت: 
براســاس ســند تحول بنیادین وظیفه داریــم دانش 
آموزانــی تمام ســاحتی تربیــت کنیم؛ ســاحت های 
تربیتی اعتقادی، عبادی و اخلاقی و ساحت تربیتی 
اجتماعی و سیاسی در این فعالیت معنوی سه روزه در 
قالب توجه به امام مهربانی ها )ع( و نیز خدمتگزاری 
به زائران این امام بزرگ، برای دانش آموزان تشــریح 
می شود. به گزارش روابط عمومی اداره کل آموزش 
و پرورش، »حســین شــادکام« افزود : با توجــه به این 
که مشهد شهری زائرپذیر اســت و در سال حدود ۳0 
میلیون نفر زائر و مســافر به این شــهر ســفر می کنند 
حتما لازم است تا دانش آموزان امروز که شهروندان 
آینده هســتند در موضوع فرهنگ میزبانــی از زائران 
امام هشــتم )ع( مهارت های مختلف را کســب کنند 
و طی این طرح گروه های همســال دانش آموزان در 
این فضای اردویی، زیارتی و تربیتی در کنار آشنایی با 
فرهنگ رضوی و توجه و اعتقاد به اهل بیت عصمت و 
طهارت )ع(، مهارت های مختلفی از قبیل مسئولیت 
پذیری، میزبانی، ایثارگــری و ... را مــی آموزند. وی 
گفت:  همه ساله زائران زیادی از سراسر دنیا و کشور 
به مشــهد می آیند و توســط آموزش و پرورش اسکان 
می یابند. دسته ای از زائران و مسافران ابتدای فصل 
بهار و ایام تابستان در مدارس و مراکز رفاهی  وگروهی 
دیگــر از زائران پیــاده در حدود 1۴0 مدرســه شــهر 
مشهد مستقر می شوند و آموزش و پرورش استان این 
مدارس را در اختیار آن ها قرار می دهد و سایر خدمات 
توسط تشــکل مردمی جمعیت خدمتگزاران زائران 
پیاده ارائه خواهد شد. در بحث اجرای طرح گام های 
عاشقی نیز حدود ۴0 آموزشگاه به این طرح اختصاص 
یافته و علاوه بــر در اختیار گذاشــتن فضای فیزیکی 
مدرسه، ســایر خدمات نیز توســط آموزش و پرورش 
استان به زائران پیاده ارائه می شــود و مدیر مدرسه، 
سایر همکاران مدرسه، اولیای دانش آموزان و دانش 
آموزان در این موضوع سهیم هستند و در زمینه های 

مختلف خدمت رسانی خواهند کرد.
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ترســول - شــهرداری مشــهد بــا آمــاده بــاش 

تمامــی امکانــات و خدمــات خــود از جملــه 
پاکبانان،خودروهــای مکانیــزه رفت و روب، 
مراکز اســکان مشــارکتی و همچنین برنامه 
هــای فرهنگــی مذهبی، بــرای دهــه پایانی 
ماه صفر آماده می شــود.به گزارش خراسان 
رضــوی، قائــم مقــام ســتاد مناســبت های 
شهرداری مشــهد در نشســت خبری تشریح 
این برنامه ها گفت: 5600 پاکبان ما در این 
ایام، آماده بــاش خواهند بود و 70 دســتگاه 
خودروی مکانیزه رفت و روب و بیش از 260 
دســتگاه خــودروی حمــل زبالــه بــه صورت 
شــبانه روزی، خدمــت رســانی مــی کننــد. 
»مهــدی یعقوبــی« افــزود: عــلاوه بــر محیط 
شــهر، 2۳0 پاکبــان در هفت محــور ورودی 
مشهد در مسیرهای نیشابور، فریمان، کلات، 
ســرخس، میامی و دو محور جــاده ای  تا 10 
کیلومتــر خــارج از محدوده شــهر را پوشــش 
می دهند و 200 چشــمه سرویس بهداشتی 
و 50 دوش حمام نیز در ایســتگاه ها و موکب 

ها، جانمایی شده است.

پیش بینی 13 مرکز اسکان برای شرایط 	 
اضطراری

وی در خصــوص ایســتگاه هــای اســتقبال 
از زائــران توضیــح داد: شــهرداری بــه همت 
سازمان فرهنگی و گردشگری، 2۳ ایستگاه 
اســتقبال از زائــران را بــه صــورت حمایتی و 
مشارکتی به طور عمده آماده کرده و علاوه بر 
محل هایی که برای اسکان پیش بینی شده، 
شهرداری 1۳ مرکز اسکان  با ظرفیت بیش از 
پنج هزار نفر را  برای شرایط اسکان اضطراری 
هم آماده سازی کرده اســت. معاون خدمات 
و محیط زیســت شــهری شــهرداری مشــهد 
گفت: امسال برای اولین بار، آموزش مباحث 
بهداشــتی و ایمنی  را مد نظر داریم. سازمان 
آتش نشانی نیز در تمام ایســتگاه های درون 
مشــهد، آماده بــاش خواهد بــود، 25 خودرو 
و موتور هم در حســینیه ها و هیئــت هایی که 
ممکن است پوشش دهی ما از سمت ایستگاه 
ها، بــه آن ها کمی محدودیت داشــته باشــد، 
مســتقر می شــوند و در شــش محور ورودی، 

شش خودروی آتش نشــانی خواهیم داشت. 
معاون شــهردار همچنین از خدمت رســانی 
شــبانه روزی تلفــن 1۳7 و خدمــت رســانی 
مراکز راهنمای زائر و اطلاعات سفر از ساعت 
7 تــا 22 خبــر داد و  در خصوص ثبــت نام در 
طــرح »شــهروند مهمان نــواز حریــم رضوی« 
نیز گفــت: شــهروندان مــی تواننــد از طریق 
ســامانه 1000181 و تلفن ۳1۳5 و سایت 
mashhadisho.com و همچنین به صورت 

حضوری در آن ثبت نام کنند.

بیش از 250 جایگاه برای نصب 	 
اطلاعیه های هیئت ها

یعقوبی در خصوص درخواســت هیئت های 
مذهبی برای جانمایی تبلیغ مراسم مذهبی 
گفت: در شــرایط معمول، تعــداد این جایگاه 
هــا کمتــر از 100 تاســت و  هم اکنــون بیش 
از 250 جایــگاه برای نصب ایــن تبلیغات در 
سطح شهر نصب شــده که اگر نیاز به افزایش 
تعداد باشــد، قطعا آن را افزایش خواهیم داد 
تا هیچ گونه مشکلی در اطلاع رسانی هیئت 
ها وجود نداشته باشــد. وی همچنین افزود: 
امســال ســعی کردیم از ظرفیت هیئت های 
مذهبی بیشــتر اســتفاده کنیم و هماهنگی و 
همکاری بین ما بیشتر شــده است. به عنوان 
مثال در خصوص پرده های مشــکی، بنا شــد 
امسال نه تنها در مسیرهایی که جایگاه هیئت 
ها ســت، بلکه در حاشــیه شــهر هم کار نصب 
را انجام بدهند. همچنیــن یکی از معضلات، 
بحث جانمایی ایســتگاه های صلواتی بود که 
گاهی مشــکلاتی را ایجاد می کرد، که حدود 
600 جایــگاه اســتقرار پیشــنهاد شــد وفعلا 

500 ایستگاه و در مجموعه شهرداری، تایید 
اولیه و به فرمانداری ارسال شده، اگر تاییدات 
بعدی هم انجام شود، این نقاط به عنوان نقاط 
تایید شده شهر در سال های بعد هم خواهند 
بود. قائم مقام ستاد مناسبت های شهرداری 
مشهد با بیان این که 500 هزار جلد کتابچه 
با اطلاعات کامل برای زائــران در نظر گرفته 
شده است، تصریح کرد: در زمینه آگاه سازی 
نیز؛ ۴00 استرابورد، 100 بیلبورد، ۳200 
آویــز ســتونی، 61 المــان شمســه بــا پارچــه 
مشــکی، 15 المان مخروطــی، ۳50 پرچم 
شهری و نصب 18 مورد پرده های عظیم روی 
تقاطع ها انجام شده اســت.یعقوبی در ادامه 
این نشســت در پاســخ بــه ســوال خبرنگاران 
درباره نظارت شهرداری بر استقبال و اسکان 
زائران پیاده گفت: ما ســال هــای قبل عمدتا 
به این ســمت می رفتیــم که خود شــهرداری  
اســکان و اســتقبال را مدیریت می کرد، ولی 
امســال تمــام 2۳ مرکــز اســکان، مدیریــت 
مشــارکتی دارنــد و ما یک ســری پشــتیبانی 
هایی انجام می دهیم.معاون خدمات و محیط 
زیست شــهری شــهرداری مشــهد همچنین 
در پاســخ به ســوالی دربــاره خدمت رســانی 
شــهرداری مشــهد در نجــف اشــرف در ایــام 
اربعین نیز گفت: گاهی ســوالات به ســمتی 
می رود که می خواهند پیــاده روی اربعین را 
با این پیاده روی مقایســه کنند کــه قطعا ما به 
دنبال رقابــت بین ایــن دو موضوع نیســتیم. 
اعتقادمان این بود که بیش از 260هزار نفر از 
استان خودمان مشرف شده اند و در واقع رفته 
بودیم که به شهروندان خودمان خدمت کنیم.
گاهی سوالات به ســمتی هست که شاید این 

طور برداشت شود که ما می خواهیم ماشین 
آلات و نیروهایمان را از این جــا خارج کنیم و 
خدمات شهر برایمان کم اهمیت است، نه خیر 
اصلا این جور نیست، مدیریت شهر به سمتی 
هست که شهر مشهد، خط قرمز ماست و پاک 
ســازی و خدمات آن باید هر سال بهبود یابد. 
یعقوبی همچنیــن درخصوص گلایــه ای که 
درباره توزیع ناعادلانه امکانات در مسیرهای 
ورودی مشــهد برای زائران در ســال گذشته  
مطرح شــده بود، گفت: ما تمام تلاش خود را 
می کنیم که این اتفاق بیفتد و افزایش میزان 

خدمات دهی، متناسب با تعداد زائر باشد.

معتقدیم کار مردمی باید توسط مردم 	 
انجام شود

در ادامه نیز معاون گردشگری و زیارت سازمان 
اجتماعــی و فرهنگــی شــهرداری مشــهد در 
خصوص چگونگی تامین بودجه مورد نیاز برای 
هزینه های استقبال از زائران پیاده دهه پایانی 
صفر گفت: نگاه و هدف اصلی این است که کار 
مردمی توسط مردم انجام شود و شهرداری در 
حد بضاعت خود، در ایجاد زیرساخت ها کمک 
کند. ما ردیف اعتباری با عنوان ســامان دهی 
ایستگاه ها، مراکز و مبادی ورودی شهر داریم 
که مقدار زیادی هم نیست و از همین سرفصل، 
اعتباری را بنا به حجم متقاضی و بازخوردهایی 
که از مناطق گرفته ایم، تخصیص می دهیم. اما 
به عنوان مثال سال گذشته، میزان کمک های 
مردمی، 2۳ برابر اعتباری بود که حوزه ما برای 
سامان دهی گذاشــته بود. »نرگس شالچیان 
رابع« درخصــوص خدمات جدید شــهرداری 
در ایــن ایام نیــز گفت: امســال مرکز ســیاری 
را  در میدان شــهدا در اختیار شــرکت محترم 
رجا و ســازمان پایانه هــا قرار دادیم تا بخشــی 
از ظرفیت فروش بلیت در همیــن مکان، ارائه 
شــود. همچنین راهنمایان زائر، آموزش های 
لازم را دیده اند تا به عنوان بازرســان ســازمان 
صمت عمل کنند و مردم بتوانند شکایات خود 
را  از تخلفات بــه آن ها گــزارش بدهند.در این 
نشســت همچنین »علی اصغر نیشــابوری« به 
عنوان نماینده ســازمان اتوبوســرانی مشهد، 

گزارشی از خدمات این سازمان ارائه کرد.

برنامه های شهرداری مشهد برای میزبانی از زائران دهه آخر صفر تشریح شد

مشهد،مهیای میزبانی

خبر

زائران پیاده

کمبود ظرفیت اسکان برای 
۱۵هزار زائر پیاده در مشهد 

 مشهدی ها برای میزبانی از زائران پیاده
 با جمعیت خدمتگزاران تماس بگیرند 

ســخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیــاده امام 
رضا )ع( گفت : برای اســکان 15 هــزار زائر پیاده 
در مشهد با کمبود فضا مواجهیم و در همین راستا 
افرادی کــه امکانــات لازم بــرای اســکان و تغذیه 
زائــران در اختیــار دارند مــی توانند بــا مراجعه به 
جمعیــت خدمتگــزار زائران پیــاده امــام رضا )ع( 
این امکانــات را اعلام کنند. »حســین رضایی« در 
گفت وگو با ایرنا افزود : حدود ۳00 محل اســکان 
با ظرفیت خدمت رســانی به 100 هزار زائر پیاده 
امام رضا )ع( در مشــهد پیش بینی شــده که از این 
تعداد 180 محل مدرســه و بقیه آن ها حســینیه و 
مکان های خیریه است. وی اظهار کرد: هم اکنون 
برای 65 هزار نفر در مسیرهای شش گانه منتهی 
به مشــهد مقدس امکان اســتراحت و خواب برای 
شب در نظر گرفته شــده که این امکانات برای 10 
هزار نفر دیگر نیز فراهم می شــود. رضایی تصریح 
کرد: کاروان های زائران پیاده بدون هماهنگی با 
این جمعیت وارد جاده نشــوند زیرا امکان خواب و 
استراحت در ایستگاه های صلواتی تا آخر ماه صفر 

تکمیل شده است.

استقرار 2۷۶ ایستگاه صلواتی در جاده های 	 
منتهی به مشهد 

276 ایستگاه صلواتی برای خدمت به زائران پیاده 
در مســیرهای شــش گانه منتهی به مشهد مستقر 
شــده اســت. وی در گفت وگو بــا ایرنا بــا اعلام این 
خبر گفت: ثبت نــام برای اســتقرار ایســتگاه های 
صلواتی ادامه دارد و پیش بینی می شود این تعداد 
به ۳20 ایســتگاه افزایــش یابد. همچنیــن در این 
ایستگاه ها خدماتی شامل توزیع غذا، میان وعده، 
خدمات فرهنگی، درمانی و اسکان ارائه می شود. 
وی افزود: گروه های 22 گانه این جمعیت شــامل 
15 هــزار خادم ثابــت و پنج هــزار خــادم متغیر در 
ایســتگاه های صلواتی، مراکز درمانی و محل های 
اسکان داخل شهر مســتقر شده اند. رضایی اظهار 
کرد: شهروندان برای توزیع نذورات خود به صورت 
مستقیم وارد جاده نشــوند و با جمعیت خدمتگزار 
زائران پیاده امــام رضا )ع( هماهنگــی کنند تا این 
نــذورات تحــت کنتــرل بهداشــتی مامــوران بین 
زائران توزیع شود. ســخنگوی جمعیت خدمتگزار 
زائران پیــاده امــام رضــا )ع( ادامــه داد: 28 مرکز 
درمانی در مشــهد برای خدمت رســانی رایگان به 
زائران پیاده در نظر گرفته شــده است. شایان ذکر 
اســت، دفتر مرکزی جمعیت خدمتگزاران زائران 
پیاده در خیابان بهار مشــهد )ســاختمان اتکا( و با 
شــماره تلفــن ۳8558010 -051  )10 خط ( 
آماده جذب مشارکت های مردمی برای میزبانی از 

زائران پیاده است. 



 از میان خبرها

ورزش

از ابتدای سال تا کنون

 برگزاری 33 جشنواره ورزشی 
در مشهد 

معاون ســامت و تربیت بدنی ســازمان اجتماعی 
و فرهنگــی شــهرداری مشــهد از برگــزاری 33 
جشــنواره ورزشــی با شــرکت بیــش از 300 هزار 
شــهروند مشــهدی از ابتدای ســال تا کنــون خبر 
داد.  بــه گزارش پایگاه اطاع رســانی شــهرداری 
مشــهد، حســن نوری در این بــاره افــزود: با هدف 
توســعه ورزش در ســطح محــات و برگــزاری 
 33 جشــنواره های متنــوع ورزشــی، بیــش از 
جشــنواره ورزشــی با شــرکت بیــش از 300 هزار 
شهروند مشــهدی از ابتدای ســال تا کنون برگزار 

شده است.
وی با اشــاره به برگــزاری دهمین دوره مســابقات 
محات در شــش ماه ابتدای ســال، افزود: در این 
مسابقات 22هزار و 646 نفر در مسابقات محات 
آقایان و 18 هزار و 640 نفر در مسابقات محات 

بانوان شرکت کردند.
وی با تاکید بر لزوم برداشــتن گامی موثر در جهت 
ارتقــای ســطح ســامت و تندرســتی شــهروندان 
مشهدی، تصریح کرد: رسالت این معاونت فراهم 
سازی زیرساخت های جدید و استمرار حمایت از 

ورزش قهرمانی است.
وی با بیان این که شهر مشهد دارای ظرفیت های 
گسترده و استعدادهای بالقوه است، افزود: از این 
حیث باید با همدلی و اتفاق نظر تاش و به وظیفه 
خود در قبال نســل آینــده عمل کنیم و بــا تضمین 

افزایش شادابی،  شهری زنده وپویا داشته باشیم.

تیم های برتر تنیس روی میز

لیگ باشگاه های تنیس روی میز خراسان رضوی 
با معرفی تیم هــای برتر برگزار شــد. این رقابت ها 
در ســالن تنیس روی میز مجموعه شــهید بهشتی 
پیگیری شــد که در پایان تیم »راد« قوچان قهرمان 
شد و تیم های الکترونیک وحیدی و آکادمی غفاری 
در جایگاه های دوم و ســوم قرار گرفتند.همچنین 
تیم آکادمی فرهنگ کاپ اخاق را از آن خود کرد.

درخور ذکر اســت، با نظر رئیس هیئت تنیس روی 
میز، قرار است تیمی از خراسان رضوی برای اولین 
بار در مسابقات لیگ دسته اول باشگاه های کشور 
حضور داشته باشد. در خور ذکر است این رقابت ها 
از ابتدای سال با شرکت 11 تیم آغاز و به  صورت دور 

رفت و برگشت انجام شد.

 گردونه

فوتبال

در چارچوب هفته هفتم لیگ برتر 

نبرد شهرخودرو در اصفهان 
تیــم شــهرخودرو خراســان در چارچــوب هفته هفتم 
رقابت های لیگ برتر، عصر امروز در اصفهان به مصاف 
تیم ذوب آهن این شهر می رود؛ دیداری که با قضاوت 
ســید وحید کاظمی از ســاعت 16:50 در ورزشــگاه 
فولادشهر برگزار می شــود. این دیدار از ابعاد مختلف 
اهمیت زیادی برای هر دو تیم دارد و به همین دلیل با 
تمام قدرت به میدان می آیند تا 3 امتیاز بازی را کسب 
کنند. تیم شــهر خودرو بــا باخت مقابل نفت مســجد 
سلیمان از گردونه رقابت های جام حذفی کنار گذاشته 
شد و بازیکنان این تیم از لحاظ روحی و روانی هنوز در 
شرایط خوبی قرار ندارند.شاگردان یحیی گل محمدی 
که اکنون با 13 امتیاز در رده سوم جدول رده بندی قرار 
دارند، به دنبــال حفظ جایگاه خود و رســیدن به صدر 
جدول هستند.برای همین باید  از این بازی که حریف 
مقابل در شــرایط خوبی قرار ندارد، نهایت استفاده را 
ببرند تا بــا روحیه بهتری بازی های آینــده لیگ برتر را 
دنبال کنند.البته همان طور که قبا هم به این موضوع 
اشــاره کرده ایــم، یحیی گل محمــدی باید بــه دنبال 
تاکتیک های متفاوتــی در مقابل حریفان باشــد؛چرا 
که هم اکنون تیم شــهر خودرو خراســان بــه راحتی از 
ســوی حریفان آنالیز و این موضوع باعث می شــود که 
قدرتی برای گلزنی نداشته باشــد. از طرفی تیم ذوب 
آهن اصفهان این روزها با علی منصوریان اصا شرایط 
خوبی ندارد و اکنون در رده چهاردهم جدول اســت و 
در این بازی چاره ای جز برد ندارد.حواشی زیادی در 
بدنه تیم وجود دارد که هم می تواند فرصت خوبی برای 
شهرخودرویی ها باشد و هم می تواند نتیجه معکوسی 
داشته باشد  که این به مدیریت و ارائه تاکتیک خوب از 
سوی سرمربی تیم شهر خودرو برمی گردد که بتواند از 

این فرصت نهایت استفاده را ببرد.

لغو دیدار شهرخودرو و گل گهر	 
همچنیــن به دلیــل نزدیک شــدن بــه ایام ســوگواری 
شهادت امام رضا)ع(، دیدار دو تیم شهرخودرو و گل گهر 
که قرار بود روز جمعه هفته جاری برگزار شود، لغو شد. 
پیش از این قرار بود در چارچوب بازی های هفته هشتم 
لیگ برتر، از ساعت 16:10 روز جمعه هفته جاری در 
ورزشگاه امام رضا)ع( دو تیم شهرخودرو خراسان و گل 
گهر سیرجان به میدان بروند که این دیدار لغو شد و تاریخ 
دیگری برای این دیدار تعیین خواهد شد. درباره لغو این 
دیدار گفته می شود به دلیل نزدیک بودن به روز بیست 
و هشــتم ماه صفر و همچنین ایام ســوگواری شهادت 
امام هشتم)ع(  شورای تامین استان خراسان رضوی با 

برگزاری این بازی مخالفت کرده است.

ورزش
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مدیر کل ورزش و جوانان استان وعده داد:

فتاحی:هنوز به نتیجه مطلوبی برای وضعیت تیم والیبال استان نرسیده ایم 

افتتاح 90 پروژه ناتمام ورزشی تا پایان سال 
مهتا قره داشــی- به مناســبت هفتــه تربیت 
بدنی، مدیر کل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
صبح دیروز در جمع خبرنگاران حضور یافت. در 
این نشست خبری موضوعاتی درباره پروژه های 
ناتمام، وضعیــت تیم والیبــال پیــام، برگزاری 
مجامع هیئت های ورزشــی،ورزش در حاشیه 
شــهر، وضعیت ورزشــگاه ثامن الائمه)ع( و ... 
مطرح شد که متولی ورزش استان  پاسخ گوی 
ایــن ســوالات بود.مدیــر کل ورزش و جوانــان 
استان به پروژه های ناتمام اشــاره کرد و گفت: 
امسال با دستور استاندار و موافقت وزیر ورزش 
و جوانان در ســطح اســتان اقدام ویژه ای برای 
تخصیــص اعتبــار انجــام  شــده اســت. فــرزاد 

فتاحی افزود: با برنامه ریزی های 
انجام شــده تــا پایان ســال 

ورزشــی  پــروژه   90
در اســتان تکمیــل و 

افتتاح می شــود که 
این تعداد پــروژه در 
هفت ســال گذشته 

بی سابقه اســت. وی 
اظهــار کــرد: امســال و 

سال آینده با محدودیت های 
مالــی مواجه خواهیم شــد. ولی ســعی 

ما بر این اســت که روند رو به رشــد را در ورزش 
استان حفظ کنیم و امکانات بیشــتری را برای 
ورزشــکاران فراهــم آوریــم . هم اکنــون 150 
پروژه ناتمام ورزشی در نقاط مختلف خراسان 
رضــوی وجــود دارد کــه بــرای تکمیــل و بهره 
 برداری از آن به 400 میلیارد تومان اعتبار نیاز 
است. وی ادامه داد: تاش می کنیم بخشی از 
پروژه های ناتمام را از طریق ماده 27 به بخش 
خصوصی واگذار کنیم که هم اکنون 14 پروژه 

را واگذار کرده ایم . همچنین آمادگی 
واگذاری دیگــر پروژه هــای ناتمام 
را با شــرایط بســیار خوب به بخش 

خصوصی داریم.

 تکمیل ورزشگاه ثامن تا دهه فجر	  
وی درباره تکمیل ورزشگاه ثامن الائمه)ع( 
خاطــر نشــان کــرد: زمیــن چمــن شــماره 2 
ورزشــگاه ثامن الائمه)ع( تا قبل از دهه فجر به 
بهره برداری خواهد رسید و برای زمین اصلی 
نیز پنج میلیارد تومان اعتبار با تخصیص 100 
درصدی از اســتانداری ، دو میلیــارد تومان از 
سوی سازمان بودجه استان و سه میلیارد تومان 
اعتبار نیــز از ســوی وزارت ورزش و جوانان در 
نظر گرفته شده است. همچنین صندلی های 
ورزشگاه از سوی شرکت توســعه منابع تامین 
خواهد شد. تاش مان این است هر چه سریع تر 

این ورزشگاه به بهره برداری برسد تا اگر لازم بود 
و شــورای تأمین  دســتور داد برخی بازی های 
مهم همچون استقال و پرســپولیس را در این 
ورزشــگاه برگزار کنیم.وی در بخش دیگری از 
سخنان خود درباره برگزاری مجامع هیئت های 
ورزشــی نیز گفت: در شــش ماه ابتدایی سال 
سعی بر این بود که انتخابات مجامع برگزار شود 
و بعضی از مجامع نیز به دلایل مختلف به تعویق 
افتاده است، همچنین هفت مجمع انتخاباتی 
هیئت های ورز شی در این شش ماه برگزار شد 

و روسای آن ها مشخص شدند.
 فتاحی درباره فعالیت های ورزشی در حاشیه 
شــهر گفت: برای حاشیه شــهر مشهد، هشت 
چمن مصنوعی در نظر گرفتیم، همچنین اماکن 
ورزشــی را که به مرمت نیاز دارد تعمیر کردیم. 
10 خانــه ورزش محات نیز در حاشــیه شــهر 
مشهد به بهره برداری رســیده است. وی ادامه 

داد: برای ساخت مکان های ورزشی در حاشیه 
شــهر به دلیل کمبــود زمین، قادر به ســاخت و 
ساز نیستیم . ولی با آســتان قدس و شهرداری 
صحبت هایی شده است که باید در این زمینه با 

وزارت ورزش و جوانان رایزنی کنیم.

نگران از والیبال استان	 
همچنیــن  جوانــان  و  ورزش  کل  مدیــر 
درباره  آخرین وضعیت تیم والیبال پیام گفت: 
ما هــم نگران وضعیــت تیم والیبال خراســان 
هستیم . راهکارهای مختلفی در نظر گرفتیم 
تا بتوانیــم این تیم را در لیــگ برتر حفظ کنیم 
که هنوز به نتیجه مطلوبی نرسیده ایم، اما تیم 
پیام با برخی بازیکنان قرار داد امضا و تمرینات 
را آغاز کرده اســت. وی ادامه داد: شهرداری 
هم اکنون آمــاده حمایــت از والیبال اســتان 
اســت؛ اما این حمایــت را منوط به مشــخص 
شدن مالکیت تیم دانسته است واین که خود 
تیم نیز بخشی از هزینه ها را تأمین کند . البته 
شــیطنت هایی هــم صــورت گرفته کــه باعث 
شــده برخی از حامیان مالی که قرار بود پای 
کار بیاینــد، از تصمیــم خود منصرف شــوند. 
وی مشــکات عمــده تیــم والیبال اســتان را 
بدهکاری های سال گذشته دانست و افزود: 
ما مبلغ 150 میلیون تومان به حساب هیئت 
والیبال خراسان رضوی واریز کردیم تا به این 
رشــته کمک کرده باشــیم . اما مقرر شــد این 
مبلغ بین بازیکنــان تیم والیبال پیام تقســیم 
شــود و زمانی که حامــی مالی پیدا شــد، این 
پول به هیئت والیبال برای توســعه این رشته 
بازگــردد که  هیئــت بــه دلیــل مطالباتی که 
داشــت 50 میلیون تومان آن را نزد خود نگه 

داشت و بقیه را به تیم پیام پرداخت کرد.

سرانه ورزشی نیشابور؛  26 سانتی متر!
هیئت های ورزشی خواستار توجه بیشتر به ورزش نیشابور هستند

شجاعی مهر- نشســت هم اندیشــی و تشکیل 
مجمــع خیریــن ورزش یــار و شــورای راهبردی 
ورزش نیشــابور با حضور تمام دســت اندرکاران 
ورزشــی برگــزار شــد. کمبــود بودجــه هیئــت 
های ورزشــی در شهرســتان، کمبــود امکانات و 
سالن های  ورزشــی ، اعتراض به نحوه واگذاری 
اماکن ورزشــی نیشــابور بــه بخــش خصوصی و 
ایجاد مشــکل بــرای هیئــت هــا، کــم توجهی به 
ورزش شهرســتان و تمرکــز هیئــت هــا در مرکز 
اســتان، توجه نکردن بــه نظرات پیش کســوتان 
و کارشناســان، لزوم تسهیل شــرایط برای ورود 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی و خیران حوزه 
ورزش، مشــکل در وضعیــت جدید حسابرســی 
های هیئت های ورزشــی، نبود اســتراتژی های 
مشخص و بلند مدت برای برنامه ریزی و سرمایه 
گذاری در ورزش و ورود نکردن صنایع نیشــابور 
به ویژه فولاد نیشــابور بــه حوزه ورزش، بخشــی 
از مطالبات و مشــکات مطرح شــده هیئت های 

ورزشی نیشابور در این مراسم بود.

استخر ناتمام	 
رئیس اداره ورزش و جوانان شهرســتان نیشــابور 
در این مراسم گفت: سرانه فضای ورزشی نیشابور 
تنهــا 26 ســانتی متر اســت کــه فاصله زیــادی با 
میانگین کشور و استان دارد. محسن کاوه آهنگر 
افزود: 42 ورزشکار نیشــابوری در سال 98 عضو 
تیم های ملی در رشته های مختلف بوده اند و 38 
هیئت ورزشــی فعال در نیشــابور موفق شدند در 
المپیاد استعدادهای ورزشی کشور 17 مدال به 
دســت بیاورند. وی با بیان این که در رشــته شنا ، 
نیشــابور به عنوان پایگاه قهرمانی و استعدادیابی 
شرق کشــور انتخاب شــده اســت ، افزود: استخر 
مجموعه انقاب 15 ســال پیش کلنــگ خورده و 
پس از آن چهار استخر دیگر در نیشابور ساخته شده 
است، ولی این استخر هنوز به بهره برداری نرسیده 
اســت .مدیر کل ورزش و جوانان خراسان رضوی 
نیز در این جلسه گفت: استان خراسان رضوی در 
المپیاد اســتعدادهای ورزشی کشــور رتبه دوم را 
کسب کرد و اگر شهرستان نیشــابور به تنهایی به 

عنوان یک استان در این رقابت ها شرکت می کرد، 
با 17 مدالی که ورزشکاران این شهرستان کسب 

کردند، رتبه ششم یا هفتم کشور را داشت.
فرزاد فتاحی افزود: 90 طرح ورزشی در استان تا 
پایان سال هدف گذاری شده است که تا آخر سال 
به بهره برداری می رسد و برخی از مشکات سرانه 
ورزشی اســتان را برطرف می کند.وی بیان کرد: 
هشت پروژه در نیشــابور در حال احداث است که 
اســتخر انقاب با مشــارکت فولاد و سالن صخره 
نوردی انقاب می تواند مشکل این دو رشته را که 
نیشابور از قطب های آن در کشور است، حل کند.

وی ادامــه داد: ســازمان بازرســی از هیئــت های 

ورزشی خواســته اســت تا شــفافیت مالی داشته 
باشــند و هیئــت هــا بایــد درآمدهایــی را کــه از 
سالن های ورزشی در اختیارشان کسب می کنند 
و اعتباراتی را که از اداره ورزش و جوانان دریافت 
می کنند، به طور شــفاف برای حسابرســی آماده 
کنند . کســری غفوری ، مدیر عامــل جدید فولاد 
خراســان نیز در این جلســه گفت:  مــی توانیم به 
صورت جزیره ای و موردی به هیئت ها یا تیم های 
ورزشی کمک کنیم؛ اما به دنبال یک کار شاخص 
برای ورزش نیشابور هستیم. مسئولان شهرستان 
و استان نظرسنجی کنند  و ببینند چه مواردی نیاز 

ورزش این شهرستان است.

تمرینات تیــم والیبال پیام خراســان که ســرانجام 
حضورش در لیگ برتر قطعی شد، درحالی در سالن 
مهران مشهد دنبال می شود که این تیم با مشکات 
مالی دســت وپنجه نرم می کند. از مشــهد شنیده 
می شود که به زودی مصطفی شریفات، سرعتی زن 
و ملی پوش ســابق تیم ملی به جمــع بازیکنان پیام 
خراسان می پیوندد.همچنین امین علوی، بازیکن 
پشــت خط زن کــه فصــل گذشــته تاثیرگذارترین 
بازیکن پیام در لیگ برتر باشــگاه های کشــور بود، 
برای فصل آینده این تیم را رها کرد. جدایی علوی 
با بازتاب  های زیادی همراه بود و این بازیکن بدون 
دریافت مطالبــات فصل گذشــته اش از پیــام جدا 
شــد. به گزارش خبرگــزاری فارس ، علــوی پس از 
جدایی از پیام خواهــان زیادی داشــت و به یکی از 
باشــگاه های لیگ برتری پیوســت؛ خاتــم اردکان 
جدی ترین گزینه ای است که به عنوان مقصد علوی 
از آن یــاد می شــود. مســعود آرمات، ســرمربی تیم 
والیبال خاتم اردکان با تایید ایــن خبر اظهار کرد: 
مصطفی شریفات و امین علوی با تیم خاتم اردکان 
قرارداد رســمی امضا کرده اند. ایــن دو بازیکن در 
فصل جاری لیگ برتر با خاتم اردکان خواهند بود 

و قرارداد آن ها به طور قانونی ثبت شده است. با این 
صحبت ها نه تنها علوی بلکه تکلیف شریفات هم به 
صورت قطعی مشخص شد و آن ها را باید فصل آینده 
در لباس خاتم اردکان دید. علی شــیخ الاسامی، 
مدیرعامل باشگاه سبزجامگان پیام خراسان هم در 
این باره گفت: با این که شــریفات و علوی با باشگاه 
پیام  قرارداد دارند، اما هیچ بازیکنــی را به زور نگه 
نمی داریم. شریفات و علوی بازیکنان فصل جدید 
پیام هســتند که با باشــگاه قرارداد دارنــد، اما اگر 

بخواهند می توانند بروند و هیچ منعی وجود ندارد.

رفت  و آمد والیبالیست ها در مشهد

با اعلام سهمیه ایران در لیگ قهرمانان آسیا

شهرخودرو در مرحله حذفی به میدان می رود
در رده بنــدی جدید لیگ های فوتبال آســیا ، ایران 
با قرار گرفتــن در رده پنجم ، ســهمیه 3+1 خود را 
قطعی کرد که بر این اساس سه تیم به طور مستقیم 
راهی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا می شوند و فقط 
تیم شهر خودرو خراســان باید در مرحله حذفی به 
میدان برود.کنفدراسیون فوتبال آسیا جدیدترین 
رده بندی لیگ های فوتبال قاره کهن را اعام کرد که 
بر این اساس فوتبال ایران پس از چین ، قطر ، ژاپن و 
کره جنوبی در این رده بندی پنجم شد.با توجه به رده 
بندی اعام شده دو کشور برتر منطقه شرق و غرب 
آسیا سهمیه 3+1 می گیرند.لذا فوتبال ایران با قرار 
گرفتن در رده دوم منطقه غرب آســیا سهمیه 1+3 

خواهد داشت. به این  ترتیب تیم های پرسپولیس، 
سپاهان و استقال به طور مستقیم در لیگ قهرمانان 
حضور خواهند داشت و شهرخودرو خراسان باید در 

مرحله حذفی حضور یابد. 
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شهرستان ها

مشارکت ۴۰ میلیارد ریالی 
شهروندان نیشابوری برای 

پذیرایی از زائران پیاده امام رضا)ع( 
شــجاعی مهــر- مدیر اجرایی مجمع خادمــان زائران 

پیاده رضوی نیشــابور گفت: مشــارکت شهروندان 
نیشــابوری طــی چهــار ســال اخیــر در موضوعــات 
اقامت،  درمان، حمل و نقل، فرهنگی و تامین دیگر 
مایحتاج با انگیزه های مذهبی و میزبانی از مهمانان 
شــهرمان بیــش از 40 میلیــارد ریــال بوده اســت.

مشکیان در جلسه شورای فرهنگ عمومی نیشابور 
افــزود: با شــعار »مهمــان داریــم« فضــای فرهنگی 
نیشابور بعد از اربعین به ســمت میزبانی و مهربانی 
سوق داده می شود و سال گذشته 2۹۸ کاروان پیاده 
با جمعیت ۷۳ هزارنفرشامل ۳2 هزار زن و4۱ هزار 
مرد از نیشابور به سمت مشــهد حرکت کردند که از 

4۷ شهرستان و 2۱ استان کشور بودند.

 آسباد تاریخی پطرو 
در زاوه مستندسازی شد 

رئیــس میــراث فرهنگــی تربــت حیدریــه و زاوه از 
مستندسازی تنها آســباد تاریخی زاوه  با مشارکت 
پایگاه پژوهشی آسبادهای ایران خبر داد.به گزارش 
روابط عمومی  میــراث  فرهنگی محمــدی  گفت: 
بــا پیشــنهاد پایــگاه آســبادهای ایــران و بــا هــدف 
مستندسازی آسباد، طرح مطالعاتی و مستندنگاری  
تنها آسباد باقی مانده در روستای پطرو شهرستان 
زاوه  انجام شــد.اوافزود : روســتای پطــرو به دلیل 
موقعیت استراتژیکی و جغرافیایی همزمان با فصل 
برداشــت غلات در معــرض بادهای شــدید اســت 
و  مهم ترین دلیل برای ساخت آسباد در این منطقه 
همیــن وزش بادهای شــدید بوده اســت.محمدی 
اظهار کرد: نکته جالب در  این منطقه وجود آسباد و 
آسیاب در نزدیکی یکدیگر است که نشان دهنده اوج 
خلاقیت، هنر و دانش مردمان گذشته این منطقه در 
زمینه مهار کردن و به خدمت گرفتن انرژی  باد و آب 
برای   رفاه و آسایش زندگی بوده است.شایان ذکر 
است روســتای پطرو در ۱5 کیلومتری شهر دولت 
آباد مرکز شهرستان زاوه واقع شده که علاوه بر آثار 
تاریخی آسباد و آســیاب دارای محوطه تاریخی تپه 
عمارت مربوط به دوران قبل از اسلام و جاذبه های 

طبیعی گردشگری است.

فرماندارتربت جام : 

هیچ گونه ناهماهنگی بین 
دستگاه های خدمات رسان 

درتربت جام وجودندارد 
 اعلمی- درپی چاپ خبــری درمورخ ۹۸/۷/25 

درروزنامــه خراســان رضــوی بــه نقل ازشــهردار 
تربت جــام و با تیتر »شــهردار تربت جام خواســتار 
هماهنگی بین دســتگاه هــای خدمات رســان در 
تربت جام شــد« فرماندارتربت جــام ضمن رد این 
ادعا درگفت وگو بــا خبرنگار ما مدعی شــد:  هیچ 
گونه ناهماهنگی بین دستگاه های اجرایی دراین 
شهرســتان وجودنداردودســتگاه های اجرایی ما 
دراین شهرستان همه با تعامل و همیاری به دنبال 
خدمات رســانی به مردم این شهرســتان هستند و 
اگر گاه اشکالی پیش می آید، به دلیل نبود فرایند 
قانونی و دســتورالعملی اســت که در شــهر اتفاق 
می افتد. حمیدی افزود: ما قبول داریم در خیابان 
هایــی که جدیــد آســفالت می شــود نبایــد دوباره 
کنــده کاری صــورت گیــرد چــون در ذهــن مردم 
ایجاد شــبهه می کند و هزینه مجددی برای دولت 
دارد. همچنین بــرای جلوگیری از ایــن موارد، در 
شهرهای زیر 200 هزارنفرجمعیت یک دبیرخانه 
در فرمانداری وجود دارد که در این دبیرخانه کلیه 
دستگاه های خدمات رسان حتی شهرداری عضو 
هســتند و اگر شــهرداری مــی خواهــد خیابانی را 
آســفالت یا جدول گذاری کند بایــد آن را در ابتدا 
به صــورت کتبــی بــه دبیرخانه اعــلام کنــد که در 
دبیرخانه کارشناسی صورت می گیرد و به ادارات 
اعلام می شــود اگرطرحی دارید باید زمــان آن را 
کتبی اعــلام کنید بنابرایــن اگر فرصتــی بود باید 
قبل از آســفالت کردن خیابان طــرح را اجرا کنند 
و اگر فرصتــی نبود و طــرح آن ها طولانــی مدت و 
۱0 ســاله بود،طبیعی است که آســفالت هم تا آن 
زمان مســتهلک می شــود ولی اگر طرح هایی که 
آنان مــی خواهند اجــرا کنند دو یا شــش ماهه بود 
حتما باید قبل ازآســفالت کردن خیابــان ها آن را 
اجرایی کننــد وفرمانداری هم همــکاری لازم را با 
شــهرداری در این زمینه خواهد کرد تا شهرداری 
بتواند بدون هیچ دغدغه ای به آسفالت خیابان ها 
اقدام کند. وی گفت : شــهرداری بــه دلیل این که 
طرح های اجرایی آنــان ازجمله جــدول گذاری و 
آسفالت دچاردوباره کاری نشــود حتما باید طرح 
را به دبیرخانه فرمانداری ارائه کند که تاکنون این 
کار از سوی شــهرداری انجام نشــده است. گاهی 
وقت ها هم اتفاقات باعث کنده کاری می شود که 
در مقابل اتفاقات رخ داده هم نمی شود کاری کرد 
و اداره مربوط مجبور می شــود به رغم میل باطنی 
مجدد کنده کاری انجام دهد. فرماندارتربت جام 
گفت : ما قبول داریم که عمر خط های انتقال آب، 
گاز و برق در تربت جام زیاد است و فرسوده هستند 
به طوری که نیاز به بازسازی دارند و ما نیز به دنبال 

اعتبارهستیم تا آن ها اصلاح شوند.

گزارشی درباره مشکلات وموانع  شهرک های صنعتی تربت حیدریه 

صنعتگران تربت حیدریه درگیر و دار70خان تولید
گزارش 

شعبانی

پیگیــری مشــکلات ورفــع موانــع تولید از 
موضوعات گزارش های پیگیرانه خراســان 
رضوی در مشهد وشهرســتان های استان 
اســت. )رهبر معظم انقلاب  اوایل شهریور 
امســال در دیداربــا اعضــای هیئــت دولت 
فرمودند: یک تولیدکننده برای این که یک 
کاری را انجام بدهد و شــروع کند، از هفت 
خان باید عبــور بکنــد؛ حال من مــی گویم 
هفت خان، در واقع گاهی از هفتاد خان باید 
عبور بکند؛ قوانین و مقررات این دســتگاه 
می آید یک چیــزی می گوید، آن  دســتگاه 
می آید یک چیزی می خواهد، آن دســتگاه 
می آید یک مجوزی می خواهد؛ چه لزومی 

دارد؟ این ها را جدی باید وارد شد.(
بــه گــزارش  خراســان رضــوی،  امســال  کــه 
ســال »رونق تولیــد« نام گذاری شــده اســت و 
حدود نیمی از ســال را گذرانده ایــم، وضعیت 
تولیدکننــدگان  در تربــت حیدریــه  مســاعد 
نیســت  و آن هــا از نبــود حمایت لازم از ســوی 
مسئولان گلایه مند هستند.در این گزارش به 
گفت وگو با چند فعال اقتصادی و تولیدکننده 
درشهرســتان تربــت حیدریــه  کــه بــرای  آغاز 
به کار واحــد تولیدی خــود درگیر مشــکلات و 

بوروکراسی هستند پرداختیم. 

به دنبال جایی با کاربری صنعتی هستم 	 
خانم صادقی تولیدکننــده بلوک های صنعتی 
لیکا با پوکه معدنی در تربت حیدریه می گوید: 
متاسفانه جای مناســبی برای فعالیت تولیدی 
ما در شهرک های صنعتی تربت حیدریه وجود 
نداشــت و از آن جا که تــوان مالــی لازم را برای 
خرید زمین و ســاخت واحد تولیدی در شهرک 
صنعتــی نداشــتم در یــک واحــد اســتیجاری 

مشــغول به فعالیت و تولید هستم.او می گوید: 
ما این شرکت را ســال ۹2 تاســیس کردیم و تا 
ســال ۹4 قبــل از افت کارهــای ســاختمانی و 
ورود به بحرانی که در صنعت ساختمان سازی 
رخ داد به تولید بلوکه های ســبک ســاختمانی 
می پرداختیم.وی می افزاید: از سال ۹۶ مجدد 
به چرخه تولید برگشتیم و حدود یک سال است 
با تغییراتــی که در اســتاندارد هــای تولیدمان 
به وجــود آورده ایم مشــغول فعالیت هســتیم.

صادقی درخصوص پیچ و خم های صدور پروانه 
تولیدی  می گوید: در شهرهای کوچک گرفتن 
پروانه بسیار ســخت تر از شهرهای بزرگ است 
چون فضای شهرک های صنعتی در شهرهای 
بزرگ مجهز تر و با امکانات بیشتری است. مثلا 
در خصوص صدور پروانه واحــد تولیدی به این 
دلیل کــه جای مناســبی برای تولیــد محصول 
شــرکت در شــهرک های صنعتی نبــود مجبور 
بودیم جایی را که کاربــری صنعتی دارد خارج 
از شــهرک های صنعتی پیدا کنیم و متاســفانه 
ایــن فرایند یک ســال و نیم به طــول انجامید تا 
جایی را متناســب بــا فعالیــت تولیــدی و قابل 
تایید برای صدور پروانه پیــدا کنیم. وی درباره 
نامه نــگاری خود بــا وزیر صمت هــم اظهار می 
کنــد: در نامه ای بــه دکتــر رحمانی گفتــه ایم 

که مشــکلات مربوط بــه تولیدکننــدگان را در 
شــهرهای کوچکی کــه امکانــات و بســتر لازم 
فراهم نیســت حل کنیــد. صادقی مــی گوید: 
همیشــه در ابتدای راه تولیدکنندگان تشویق 
می شــوند اما به محض این که کار را عملیاتی و 
سرمایه گذاری می کنند تازه مشکلات اساسی 
برای آن ها پیش می آید. متاســفانه باید بگویم 
هیچ حمایتــی از مــن و خیلــی از بانــوان فعال 
تولیدکننده در تربــت حیدریه نمی شــود. من 
از ســوی هیچ اداره و ســازمانی حمایت نشــده 
ام و بسیار از این مســئله ناراحت هستم که چرا 
فقط شعار حمایت سر داده می شود اما در عمل 
چیزی به اســم حمایت از تولیدکنندگان وجود 
ندارد؟!او می افزاید: وقتی بارها به اداره صمت 
شهرســتان برای دریافــت تســهیلات مراجعه 
کرده ام،بــا پاســخی جــز »هنــوز اعتباراتی در 
این خصوص ابلاغ نشــده« روبه رو نبوده ام. ما 
در تیرماه بــرای دریافــت تســهیلات یارانه ای 
ثبت نام کرده ایم اما هر بــار که به بانک مراجعه 
می کنیم،مــی گویند بودجــه نداریــم و هزار تا 
تبصره مــی آورند که مســتحق دریافــت آن وام 
نشــویم.  دکتر تکتم محتشــمی از ناهماهنگی 
بین دســتگاه های اداری و ضعف تسهیل گری 
برای تولیدکنندگان  گله مند است و می گوید: 

هنوز وارد پیچ و خم های بانکــی برای دریافت 
تســهیلات نشــده ایم اما تاکنون با مشــکلاتی 
بــرای ایجــاد زیرســاخت هــای تاسیســاتی و 
زیربنایی از جمله دریافت انشــعابات  گاز و آب 
و به خصوص برق که  زمان بر و طولانی اســت، 
مواجه بودیم.نماینده شرکتی که در آینده قرار 
است خط تولید میوه خشک را راه اندازی کند، 
می گوید: در بحث دریافت انشــعاب برق  هیچ 
تفاوتــی بین مــا که واحــد تولیــدی بــوده ایم و 
دیگــر متقاضیان نبــود و تمام مراحــل را تک به 
تک باید طی کرد و هیچ تسریعی در امور اتفاق 
نمی افتد. عباسپور رئیس اداره صنعت،معدن 
و تجــارت تربــت حیدریه اظهار می کند: شــما 
می توانید از تمام تولیدکنندگان دعوت کنید و 
این نکته را بپرسید که آیا ما هر روز و هر شب هر 
موضوعی چه مرتبط با صنعــت و معدن یا  حتی 
غیرمرتبط با ایــن حوزه را که البتــه وظیفه خود 
مــی دانیــم، پیگیــری نکــرده ایــم؟ واحدهای 
تولیدی بسیاری هستند که دچار مشکلاتی از 
جمله تامین آب، برق، مواد اولیــه و ... بوده اند 
و ما برای حل مسائل و مشکلات آن ها اقدامات 
لازم را انجام داده ایم و  هــر کدام از این واحدها 
مــی تواننــد شــهادت بدهند.مهدی عباســپور 
می افزایــد: ما خــود را کمــک حــال واحدهای 
صنعتی می دانیم. درســت اســت کــه حضرت 
آقا فرمودند هفت خان نیســت بلکه هفتاد خان 
است. موانع تولیدکنندگان را ما هم قبول داریم 
و واقعا در بسیاری از جاها گرفتاری هایی وجود 
دارد.هدف ما این اســت که صد در صــد توان و 
اختیارات خود را در جهت رفع موانع و مشکلات 
واحدهای تولیدی بــه کار گیریم.عباســپور در 
پاسخ به سوال خراسان رضوی درباره وضعیت 
نابســامان و بــی رونق بــودن شــهرک صنعتی 
شــماره یک تربت حیدریــه می گوید: شــهرک 
صنعتی شــماره یــک از نظــر جانمایی مشــکل 
دارد.رئیــس صمــت تربــت حیدریــه دربــاره 

شهرک صنعتی شماره 2 اما نظر دیگری دارد. 
او می افزاید: جانمایی این شــهرک فوق العاده 
صحیح  و یکی از شــهرک های صنعتــی برتر در 
این حوزه اســت. اما یکی از مشکلات این است 
که به دلیل زیســت محیطی همــه فعالیت های 
تولیــدی نمــی توانند در این شــهرک مشــغول 
فعالیــت شــوند و تعــدادی از درخواســت های 
تولیدکنندگان  در تربت حیدریه در آن رده های 
زیســت محیطی مــورد تایید قرار نمــی گرفته و 
مجبور به تامین مکانی با کاربری صنعتی خارج 
از شــهرک صنعتــی برای انجــام فعالیــت خود 
هستند. عباسپور در خصوص واحد تولیدی بتن 
ســبک این توضیح را می دهد که در گرید چهار 
رده زیســت محیطی بــه لحاظ میــزان آلودگی 
آب، هــوا و خــاک بوده و چــون جــزو تولیدهای 
آلاینده به شمار می رفته است، امکان حضور در 
شهرک صنعتی طبق قانون فراهم نبوده است.

وی می گوید: ممکن است در گذشته عده ای از 
تولیدکنندگان از نبود گاز در شــهرک صنعتی 
شــماره 2 گله منــد بودنــد. باید ایــن توضیح را 
بدهم که وقتی برای این مسئله پیگیری کردیم 
شــرکت گاز می گفت کــه چون ما یک شــرکت 
اقتصادی هستیم باید چند واحد صنعتی در آن 
جا مستقر باشــند تا ما اقدام به گازرسانی کنیم 
اما با پیگیری هــای مجدانه نماینــده  مجلس و 
فرماندار  این مشکل رفع و امکان گازرسانی به 
همه واحد هــای صنعتی در این شــهرک فراهم 
شــده اســت. عباســپور در تشــریح تلاش های 
صمت بــرای ایجــاد زیرســاخت های شــهرک 
صنعتی شــماره 2 می گوید: ما دوسال پیش با 
پیگیری های فراوان توانســتیم خط اینترنت به 
آن محــل ببریم با این که شــاید بــرای مخابرات 
اجــرای این پــروژه توجیــه اقتصــادی چندانی 
نداشت. ما اکنون شرایط خاص و حاد و ویژه ای 
در شهرک صنعنی نمی بینیم که سرمایه گذاران 
نیایند و در آن جا به فعالیت اقتصادی نپردازند.

واژگونی پژو۴۰5 یک کشته به جا گذاشت 
ایشــان زاده-درحادثــه واژگونی  پــژو405 درمحور فــاروج به قوچــان ، پنج نفر 

مصدوم شدند ویک سرنشین جان خودرا ازدســت داد. سرپرست هلال احمر 
قوچان گفت : این حادثه شــب هنــگام در کیلومتر ۱0 محورفــاروج- قوچان ، 
محدوده دوراهی روستای جعفر آباد رخ داد که متاســفانه یک دختر ۱۶ ساله 
از سرنشــینان خودرو ، در صحنه جان باخت. برازنده افــزود: بااعزام نیروهای 
امدادی پایگاه شهید بابامحمدرســتمی واورژانس به محل واقدامات امدادی 
اولیه، مصدومان با همــکاری اورژانس ۱۱5 فاروج برای مداوا به بیمارســتان 

قوچان انتقال یافتند.

واژگونی پراید جان یک دانش آموز را گرفت 
 رئیس جمعیت هــلال احمر تربت حیدریــه از واژگونی مرگبــار پراید در محور 
رباط ســنگ -کدکن تربــت حیدریــه خبر داد کــه منجر بــه فوت  دانــش آموز 
سرنشــین  پراید شــد.به گزارش  خراســان رضوی  صبح روز گذشته در تماس 
مرکز کنترل هماهنگی عملیات استان با پایگاه امداد و نجات بین شهری گرماب 
مبنی بر واژگونی یک دســتگاه پرایــد در محور رباط ســنگ -کدکن نیروهای 
امدادی  به محل اعزام شدند و پس از رسیدن و انجام اقدامات لازم یک مصدوم را 
به مرکز درمانی منتقل کردند.فکوری افزود: متاسفانه در این حادثه یک دانش 
آموز به دلیل جراحات وارد شــده در دم جــان باخت و دو مصدوم دیگر توســط 

عوامل اورژانس به مرکز درمانی منتقل شدند.

پرداخت ۴ میلیارد ریال تسهیلات برای اشتغال نابینایان 
شــجاعی مهر- رئیس اداره بهزیســتی نیشابور 

گفــت: از ابتدای ســال ۹۷ تاکنــون برای 24 
نفر از افراد نابینا اشتغال ایجاد شده که به این 
منظور 4 میلیارد ریال  تسهیلات به آن ها تعلق 

گرفته است. علی صدر افزود:  ۷00 نفر آن ها 
معادل ۷0 درصد جمعیت نابینایان شهرستان 
تحت پوشش بهزیستی قرار دارند و از خدمات 

آن بهره مند شده اند.

 انتقاد فرماندار زاوه از کم کاری شهرداری دولت آباد
 در به سازی جاده دولت آباد 

شعبانی-فرماندار زاوه در گفت وگو با خراسان 

رضوی اظهار کرد: برای پیشرفت و توسعه شهر 
یا روستا باید از خودمان شــروع کنیم سپس از 
دیگران انتظار همکاری و تعامل داشته باشیم. 
صادقی افــزود: از آن جا که موضوع به ســازی 
جاده شــهر دولت آباد یکی از درخواســت ها و 
مطالبات به حق مردم عزیز و شریف شهرستان 
و یکی از اولویت های کاری بنده اســت، هم از 
شــهرداری و هم از مالک زمینی که در مســیر 
اســت و متاســفانه کم لطفی می کنند،خیلی 
گله مندم و این سهل انگاری برایم بسیار جای 
سوال دارد.وی گفت: در سال ۹5 تفاهم نامه 
ای بین شــهرداری دولت آباد و اداره کل راه و 
شهرسازی با امضای مدیران عالی رتبه استان 
منعقد و منابع اعتباری مورد نیاز تامین و مقرر 

می شود در ورودی شــهر دولت آباد، به میزان 
حــدود 4.5 کیلومتــر تــا روســتای کاریــز بالا 
عملیاتی چون زیرسازی،اجرای پل ها،اجرای 
دوربرگردان و... توسط شهرداری و کار تملک 
مســیر و اجرای آســفالت توســط اداره کل راه 
استان انجام شود. وی  افزود: قرار بود تا تیرماه 
۹۶ یعنی دو سال پیش این پروژه تکمیل شود 
و به بهره برداری برسد اما امروز شاهد هستیم 
که در چه مرحله ای است.بســیار متاســفم که 
شهرداری پس از دو سال به رغم چندین مکاتبه 
با شهرداری و شورای شهر و کمک به اعتبارات 
آن ها در جلسه کمیته برنامه ریزی شهرستان 
زاوه هنوز  به ســه مــورد از تعهــدات خود عمل 
نکــرده و باعــث تعطیلــی کارگاه پیمانــکاری 

می شود که کار را شروع کرده است. 

هفتاد خان تولید



بریده کتاب

صبر کردیم و صبر کردیم. همه مان. آیا دکتر 
نمی دانســت یکــی از چیزهایــی کــه آدم را 
دیوانه می کند همین انتظارکشیدن است؟ 
مردم تمــام عمرشــان انتظار می کشــیدند. 
انتظار می کشــیدند که زندگی کنند، انتظار 
می کشــیدند کــه بمیرنــد. توی صــف برای 
پول منتظــر می ماندنــد و اگــر پولــی در کار 
نبود، سراغ صف های درازتر می رفتند. صبر 
می کــردی که خوابــت ببــرد و بعد هــم صبر 
می کردی تا بیدار شوی. انتظار می کشیدی 
که ازدواج کنی و بعد هم منتظر طلاق گرفتن 
می شــدی. منتظر باران می شــدی و بعد هم 
صبر می کردی تا بند بیاید. منتظر غذاخوردن 
می شدی و وقتی ســیر می شدی باز هم صبر 
می کــردی تا نوبــت دوبــاره خوردن برســد. 
تــوی مطــبِ روان پزشــک بــا بقیــه  روانی ها 

و   می کشــیدی  انتظــار 
نمی دانســتی آیا تــو هم 

جزو آن ها هستی یا نه؟

عامه پسند  

نوشته: چارلز بوکفسکی  

ترجمه: پیمان خاکسار  

دیالوگ ماندگار

-من باهاش تموم کردم، دیگه اسمشو نیار.
+ توهنوز باهاش تموم نکردی.

_ چرا، الان ۹ روزه که باهاش تموم کردم.
+ تا وقتــی بدونــی چنــد روزه باهــاش تموم 

کردی، یعنی تموم نکردی.
درهای کشویی  

کارگردان: پیتر هویتی  

ضرب المثل خارجی

     فرانســوی: کســی کــه فقــط بــه کمک 
دیگران چشم می بندد گول می خورد.

    عربی:  چقدر زیادند راه هایی که به قلب 
منتهی می شوند.

     یونانی: اگر پول در جیب نداری، عسل در 
دهان داشته باش.

     چینــی: از آهســته رفتــن متــرس، از 
بی حرکت ایستادن بترس.

دیکشنری

Up in the air
Unresolved, Uncertain

پا در هوا، نامشخص
مثال:

.Everything is still up in the air
همه چیز هنوز پا در هواست.

 The whole future of the project is up
.in the air

كل آینده پروژه پا در هواست.

دور دنیا   

تقویم

تاریخ

آب و هوا

امروز

تفأل

حافظ

تفسیر نـور

در آیه 2 سوره یونس می خوانیم:

نْهُمْ  ــاسِ عَجَبًا أَنْ أَوْحَیْنَا إِلَــی رَجُلٍ مِّ أَكَانَ لِلنَّ
ذِینَ آمَنُوا أَنَّ لَهُمْ قَدَمَ  ــرِ الَّ اسَ وَبَشِّ أَنْ أَنذِرِ النَّ
هِمْ  قَالَ الْكَافِرُونَ إِنَّ هَذَا لَسَاحِرٌ  صِدْقٍ عِندَ رَبِّ

بِینٌ مُّ

آیا برای مردم شــگفت آور اســت كه به مردی 
از خــود آنان وحی كردیــم كه: مــردم را بیم و 
هشــدار بده و به مؤمنان بشارت بده كه برای 
آنان نزد پروردگارشان جایگاه نیكویی است. 
كافران گفتنــد: همانــا این مــرد جادوگری 

آشكار است.
استاد قرائتی در تفسیر این آیه می گوید:
  ریشه  كفر، غالباً تعجب از وحی است.

  سرچشمه  دعوت انبیا، وحی الهی است.
  پیامبــران به خاطر الگو بودنشــان، باید از 

مردم و درد آشنا باشند.
  وظیفه  پیامبران، بشارت و انذار است.

  هر آن چه را نمی فهمیم، رد نكنیم. زیرا كه 
انكار و تهمت زدن، شیوه  كفار است.

  ایمان، زمینه  قدم صدق وجایگاه ویژه نزد 
خداوند است.

حکمت روز

با دروغ نمی شود
با چســب چوب نمــی شــود دو شیشــه را به هم 
چسباند. دروغ مثل چسب چوب است و آدم ها 
مثل شیشــه. هیچ گاه زن و شــوهر، دو همکار، 
دو همسایه یا دو دوست با دروغ به هم گره نمی 
خورند و پیوندشان پایدار نمی ماند. آن چه آدم 

ها را به هم جوش می دهد، صداقت است. 
حجت الاسلام رنجبر| سلوک باران    

حکایت

    آورده انــد کــه روزی امام حســین)ع( در 
راهی می رفت. از کنــار جماعتی از کودکان 
گذشــت که چیزی می خوردند. کودکان به 
او گفتنــد: ای امام، همراه ما باش و انگشــت 
بر نمک زن . امام از اسب پایین آمد و با ایشان 
غذا خورد و به ایشــان گفت: من با شــما غذا 
خوردم، اکنون شما نیز با من همراهی کنید 
و به خانه من آیید . پس آن کودکان را به خانه 
بــرد و غذایی را که داشــت با ایشــان بخورد و 
فرمود که: بخشندگی ایشان بیشتر بود، چرا 
که اول ایشان بخشش کردند و دیگر آن که آن 

چه  راداشتند پیش آوردند .
جوامع الحکایات  

     پیرزنی نزد ســلیمان آمد و از باد شکایت 
کرد. ســلیمان بــاد را بــه حضور خواســت و 
گفت »چــرا ایــن زن را اذیــت و آزار می کنی 
که از تو )نزد من( شــکایت کنــد؟« باد گفت 
»خداوند با عزت مرا به سوی کشتی مردمی 
فرســتاد که کشــتی آن هــا را از غرق شــدن 
نجات بدهــم، در حالی که آن هــا نزدیک به 
غرق شدن بودند. من به سرعت برای نجات 
آن کشــتی مــی رفتم. ایــن زن در پشــت بام 
خانه اش ایســتاده بود و وقتی من به سرعت 
گذشتم بی اختیار من، از بام افتاد و دستش 
شکست.« ســلیمان مناجات کرد که »خدایا 
چه حکمی بر باد کنم؟« خــدا وحی کرد »بر 
اهل آن کشــتی حکــم کن که دیه شکســتن 
دست این زن را بدهند. چون باد برای نجات 
کشتی آن ها می رفته و نزد من به هیچ کس 

ظلم نمی شود.«
تهذیب الاحکام  

معرفی کتاب

عکس خصوصی
»عکس خصوصی« نوشــته علیرضا رحیمی نژاد ماجرای 
تلاش جوانی ثروتمند به نام احســان برای رمزگشــایی از 
یک معماست. یکی از دوســتان احسان که به تازگی فوت 
شــده، مدت ها قبل عکســی از او گرفته که حالا به عنوان 
یک سند به دست فردی غریبه افتاده که قصد اخاذی دارد. 
احسان از این هراس دارد که انتشار عکس مانع ازدواج او 
شود؛ ازدواج با دختری متمول که از مدت ها قبل برای آن 
برنامه ریزی کرده است. در این میان پای افراد دیگری نیز 
به ماجرا باز می شــود و از این طریــق وارد دنیای جوانانی 
می شویم که از نظر اقتصادی و اجتماعی در طبقه ای خاص 
قرار دارند، طبقه ای که این روزها اطرافمان زیاد دیده می 
شوند: نوکیسه گان. انتشارات هیلا این کتاب را با قیمت 

8500 تومان منتشر کرده است.

علم به زبان ساده

چرا موقع خرد کردن پیاز اشک می ریزیم؟
وقتی شما پیاز را پوست و قاچ می کنیدو سلول 
های پیاز را پاره می کنیــد آنزیم هایی که گازی 
به نام »پروپانتیل سولفکســید« تولید می کند، 
آزاد می شــود. وقتی این گاز به چشــمان شــما 
می رسد )یا حتی به بینی شما(، اشک از چشم 
هایتان جــاری می شــود و اســید ســولفوریک 
بســیار رقیقی تولید می شــود که چشــمتان را 

می سوزاند. در این هنگام مغز به چشم دستور 
می دهد که اشک بیشــتری تولید شود و چشم 
شــما قرمز و متورم می شــود. هرچه بیشتر پیاز 
خرد کنید، گاز بیشــتری تولید می شود و شما 
بیشتر اشــک می ریزید. واکنش شیمیایی پیاز 
در واقع سازوکار دفاعی است که در برابر آسیب 
دیدن خود مقاومت می کند. بــرای جلوگیری 
از سوزش چشمانتان بهتر اســت قبل از این که 
پیاز را خرد کنید، آن را داخل فریزر قرار دهید. 
دمای ســرد، رونــد آزاد شــدن آنزیم هــا را کند 
می کنــد، بنابراین در ســوزش و اشــک ریختن 

چشمانتان تاخیر ایجاد می شود.
رازیک   

دوشنبه
29 مهر 1398

22 صفر 1441
8 صفحه  |    شماره 4255

21 اکتبر | اختراع اولین لامپ دنیا 21 اکتبر 1833 | تولد آلفرد نوبل 
آلفرد نوبل متولد استکهلم، شیمی دان، مهندس و مبتکر سوئدی است که در آخرین 
وصیت نامه خود، سرمایه حیرت انگیزش را برای تأمین هزینه های جایزه نوبل اختصاص 

داد.

بهره بــرداری گســترده از نیــروی بــرق و اختــراع لامــپ الكتریكــی بــه صــورت امــروزی، 
مربوط به مختــرع معروف، توماس ادیســون اســت كــه بســیاری از اختراعــات دیگــر در زمینه 

ــت. ــون اوس ــز مدی ــرداری نی ــی و فیلم ب ــن عكاس ــون، دوربی ــن، گراماف ــراف، تلف تلگ

آشناترین غریب 
قلمرو مسئولیت زمامداران

روزی مأمون نزد امام رضا)ع( رفت و با خود نامه ای همراه داشت. در آن نامه از فتح برخی 
روستاهای کابل به دست لشکریان اسلام سخن رفته بود. خواندن نامه که پایان یافت، امام 
به مأمون فرمود: فتح روستایی از شهرهای شرک و کفر تو را خرسند ساخته است؟مأمون 

گفت: آیا این خبر خوشحالی و شادمانی ندارد؟امام فرمودند: تو عدالت را در داخل کشور 
اسلامی برقرار کن و فقر و محرومیت را از بن برآور و برای مشکلات مردم چاره ای بیندیش، 
که این ها مایه خرســندی یک حاکم مســلمان است نه کشورگشــایی و افزودن بر قلمرو 
جغرافیایی کشور اسلام، بدون این که روح اسلام و جوهر دین، یعنی عدالت، اجرا شده 
باشد. عملی شدن خواسته های اصلی اسلام ،زدودن فقر و بینوایی و ستیز با ظلم و تبعیض 

عیون اخبارالرضا )ع( است، نه وسعت ارضی و جغرافیایی.    
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ور نه با سعی و عمل، باغ جنان این همه نیست دولت آن است که بی خون دل آید به کنار 
خوش بیاسای زمانی که زمان این همه نیست پنج روزی که در این مرحله مهلت داری 

گنبد نمکی جاشک 
  سفر به بوشهر در حاشــیه خلیج فارس پر از هیجان 
اســت و تجربه ای متفاوت ازلمــس زیبایی های طبیعی 
برایتان به ارمغان مــی آورد. یکی از دیدنی های طبیعی 
این اســتان، گنبد نمکی جاشک اســت که در نوع خود 
یکی از بــزرگ ترین، فعــال تریــن و زیباتریــن گنبدها 
در سراســر جهان به شــمار می رود. گنبــد نمکی، یک 
پدیده  زمین شناختی است که به لایه های بزرگ نمک 
زیرزمینی که به طرف ســطح زمین حرکــت کرده اند و 
شکل گنبدمانندی گرفته اند، گفته می شود. تاریخ شکل 
گیری این گنبد، به ۶۰۰ میلیون سال پیش باز می گردد و 
به عنوان یکی از آثار فسیلی ملی ایران در سال 13۸۶ به 
ثبت رسیده است. زیبایی خیره کننده آن به خاطر نمک 
خوراکی اســت که جلوه ای خیره کننده به آن بخشیده 
است. مناظری در جای جای این منطقه وجود دارند که 

شاید مانندشان را در هیچ جای دیگری نبینید.

نقشه گمراه کننده
آدیتــی ســنترال |  یــک شــهر گردشــگری در 

ایتالیــا، اســتفاده از گــوگل مــپ را بــرای 
شــهر  کــرد.  اعــلام  قدغــن  گردشــگران 
کوهســتانی بائونــی در جزیره ســاردینیای 
ایتالیــا، در پــی ســرگردان شــدن ده هــا 
گردشــگر که از گوگل مپ بــرای پیدا کردن 
راهشان در این شهر اســتفاده کرده بودند، 
اعلامیه ای در شهر قرار دادند و از مسافران 
و گردشــگران خواســتند به این اپلیکیشــن 
اعتماد نکنند. شهردار بائونی می گوید سال 
پیش، تیم نجات کوهســتان و آتش نشــانی 
144 بار بــرای نجات کســانی که بــا دنبال 
کردن راه های گــوگل مپ ســرگردان و گم 

شده بودند فرا خوانده شدند.

شهر گمشده
میرر |  یک شــهر باستانی گمشــده مربوط به 

قرن نهم پس از ســال ها جســت وجو کشف 
شد. دانشمندان سال ها به دنبال این شهر 
افســانه ای بودند و نمی توانســتند مکانش 
را پیــدا کنند امــا با اســتفاده از نقشــه های 
هوایی بالاخره این شــهر که در میان جنگل 
های انبوه پنهان شــده بــود پیدا شــد. حالا 
کارشناســان بــا کمــک اســکن لیــزری می 
تواننــد جای قصرهــا و معابــد را در بازمانده 
های این شهر باستانی مشــخص کنند. این 
شــهر »ماهندراپرورتا« نام داشــته به معنای 
»کــوه هنــد، پادشــاه خدایــان« و مربــوط به 
امپراتوری خمر اســت که بین ســده های ۹ 
تا 1۲ میلادی بر ســرزمین هــای زیادی در 

جنوب شرقی آسیا حکمرانی می کرد.

دسته گل ناگتی
اینساید ادیشــن |  یک عروس با دســته گلی از 

ناگت مرغ که دختر دایی اش برایش سفارش 
داده بــود غافلگیــر شــد. »جنا« دختــر دایی 
»بلر«، می خواســت عروس را در روز عروسی 
اش غافلگیر کند و به این فکــر افتاد که بلر از 
بچگی عاشق ناگت مرغ بوده و این می تواند 
کار جالبی باشد. بنابراین با شرکت فراورده 
های غذایی تایســون تماس گرفت و از آن ها 
خواســت که یک دســته گل عروس از ناگت 
برایش درست کنند. آن ها هم قبول کردند. 
عروس و مهمانــان از این ابتــکار جالب ذوق 
زده شــدند. ناگت های درون این دسته گل، 
واقعی و خوردنی نیستند، اما شرکت تایسون 
مصرف یک ســال ناگت را به طــور رایگان به 

عروس خانم هدیه داد.

زنگ تفریح

زیبا ترین معابد از زیباترین زوایا
»اِل کاستی« عکاس حرفه ای، در ســفرش به سراسر آســیا، با کمک تجهیزات پیشرفته عکاسی، از 

زیباترین معابد شرق عکاسی کرده است؛ معابدی در تایوان، چین و ژاپن، از زوایایی بدیع.

مهارت یک دقیقه ای

در فصل پاییز چطور از پوستمان مراقبت کنیم؟

     تجزیه و تحلیل پوست: با تغییر فصل، پوست 
شــما نیز تغییــر حالــت پیــدا می کند. بــا آمدن 
پاییز، کسانی که پوست چرب دارند، احساس 
می کنند که پوست شان عادی تر شده و کسانی 
که پوست شان عادی و معمولی است، احساس 
خشــکی در پوســت می کنند. پس لازم است با 
تغییر فصل ها، پوســت خود را معاینه و بررســی 
کنیــد. بایــد متوجه باشــید کــه پوســت تان چه 
تغییری کرده و با توجه به آن، مراقبت های لازم 

را در نظر بگیرید.
    مرطوب سازی روزانه پوست: اگر می خواهید 
از پوست تان در برابر خشکی و شرایط نامساعد 
محافظت کنیــد، باید روزانــه آن را آب رســانی 

کنیــد. بهتریــن زمان اســتفاده از لوســیون ها، 
دقیقا زمانی اســت که از حمام خارج می شوید 
و خود را خشک می کنید. با این کار رطوبتی را 
که جذب پوست تان شده است، حفظ می کنید.
     اهمیــت و توجــه بــه کــرم ضدآفتــاب: بعضی 
افراد فکــر می کنند مصــرف ضدآفتاب محدود 
به تابســتان اســت. اگر شــما هم این طــور فکر 
می کنید باید بدانید که در اشــتباهید. مصرف 
ضدآفتــاب همیشــه و همه جــا، حتــی در پاییزِ 
ســرد و تاریــک، ضــروری و لازم اســت. بایــد از 
مرطوب کننده هایی با SPF حداقل 15 استفاده 
کنید و در طــول روز هروقت که لازم شــد، آن را 

تجدید کنید.

4 گوشه ایران

راه حل اضافه بار
ایندیپندنــت |  یک مســافر که در فــرودگاه به 

خاطــر اضافه بــار بایــد هزینــه پرداخت می 
کرد، دســت بــه ابتــکار عجیبــی زد. »جیل 
رودریگــز« فیلیپینی بــرای کم کــردن وزن 
چمدانــش، هر چــه مــی توانســت روی هم 
پوشــید تا مجبور به پرداخــت جریمه اضافه 
بار نشود. او گفته پوشــیدن این لباس ها دو 
و نیم کیلوی ارزشمند را از بارش کم کرده. 
او عکســی از خودش در فیس بوک منتشــر 
کرد که لااقل سه شلوار و هفت لایه پیراهن 
پوشیده بود! این پست در فیس بوک هزاران 
بار به اشــتراک گذاشته شــد و واکنش های 
بســیاری در پی داشــت. مخاطبان این کار 
او را »هوشــمندانه«، »جالب« و »درخشان« 

دانستند.

در محضر بزرگان

استقامت در علم آموزی

مرحوم ملاصالــح مازندرانــی)ره( در دوران 
تحصیل دچار فقر و تنگدستی شدیدی بود اما 
علاقه  وافری به تحصیل علوم دینی داشــت. 
در یکی از مدرســه های علمیه  شهر اصفهان 
ساکن شده بود. زمانی آن قدر تنگدست بود 
که از فرط کهنگی لباس، خجالت می کشید 
وارد مجلس درس علامه مجلسی)ره( شود، 
لذا پشت در می نشست و مســائل درس را بر 
روی برگ چنــار می نوشــت، اما بــا همه  این 
ســختی ها در راه تحصیــل اســتقامت کرد تا 
جایی که یکی از شــاگردان برجســته  علامه 
شــد و مرتبت خاصــی نزد ایشــان یافــت و از 

بزرگ ترین علمای عصر خود شد.
مردان علم در میدان عمل  


	R01
	R02
	R03-7-29
	R04-7-29
	R05
	R06
	R07
	R08

